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    محمد فرجود مديرعامل هلدينگ تفتا 
دربرنامه نسيم دانش شيکه نسيم  گفت: 
» يکي از حوزه هايي کــه در نوآوري و 
خدمات فعاليت دارند، بانکها هســتند. 
دراين بين مجموعه هايي تلاش دارند تا 
شبکه بانکي کشور را به زيست بوم دانش 
بنيان و نوآور کشــور نزديک کنند و می 
توان گفت  بســياري از هلدينگ ها اين 
نقش را ايفا مي کنند بانک ها به کمک 
اين هلدينگ ها در حوزه هاي فين تک 
و جديد ســرمايه گــذاري ميکنند يا به 
مجموعه هاي دانش بنيان وام ميدهند، يا 
امکانات خودشان و دسترسي هايشان را 
به کسب و کارهاي جديد ميدهند يا براي 
توليد خدمات جديد به مردم مشارکت 
مي کنند.«وي افزود:»دراينجاســت که 
نقش هلدينگ هــا در حوزه فين تک و 
بانکي خيلي پررنگ تر مي شود، چرا که 

آنها ســرمايه گذاري ها را انجام ميدهند 
تا هم افزايي انجام شــده و همه منتفع  
شوند. از اين روست که هلدينگ ها نبايد 
به تنهايي عمل کنند بلکه ميبايست به 
ساختارهاي دانش بنيان فرصت دهند تا 
مردم از اين مشــارکت، ميان کساني که  
سرمايه گذارهستند  و شرکت هاي دانش 
بنيان اســتفاده کنند.«فرجود گفت:»به 
دليل آنکه اين ســاختاربه دليل تحريم 
ها نمي توانســته به شبکه هاي جهاني 
وصل باشد، توسعه درون زا شکل گرفته 
است و واقعا بايد گفت فاصله تکنولوژي 
در صنعت مالي خيلي زياد نيســت. زير 
ســاخت هاي پرداخت، بومــي و بزرگ 
هستند و اين موضوع فرصت خلاقيت را 
به مجموعه هاي داخلي داده است. توسعه 
اين روند نياز به توجه هر چه بيشــتر به 

شرکت هاي دانش بنيان دارد«

موسوی  مدیرعامل ایران کیش در گفتکو با نسیم دانش :

توان بالا در حوزه فناوری، اساس 
فعالیت شرکت های پرداخت                     

عليرضا موســوی مديرعامل شرکت کارت 
اعتباری ايران کيش در برنامه نسيم دانش 
که از شبکه نســيم پخش شد با اشاره به 
ضرورت دانش بنيان بودن شرکت هايی که 
در حوزه صنعت پرداخت فعاليت ميکنند 
گفت:»اســاس اين شرکت ها که مديريت 
شبکه پرداخت را انجام ميدهند و درصدد 
هســتند تا يک تراکنش درست، سر وقت 
و بــا اطمينان به دســت پذيرنده و دارنده 
کارت برســد، توان بــالای آن ها در حوزه 
فناوری است. مديريت اين شبکه نيازمند 
زير ســاخت ها باتکنولوژی به روز است، از 
سويی برای توسعه ابزارهای پذيرش، بايد بر 
لبه تکنولوژی حرکت کنيم. به همين دليل 
شرکت ما در قالب يک شرکت دانش بنيان 

فعاليت می کند.«

وی انواع شرکت های پرداخت را نام برد و 
افزود:» در شبکه پرداخت، 12 شرکت که 
به آن ها psp می گويند و ايران کيش نيز 
جزوی از آن اســت به عنوان شرکت های 
اصلی، مديريت تراکنش پرداخت را برعهده 
دارند. از سويی شرکت های هدايت تراکنش 
هستند که وظيفه اجاره يا فروش دستگاه ها 
را به پذيرندگان دارند، شرکت های پرداخت 
ساز در زمينه موبايل اپليکيشن ها فعاليت 
می کنند و شرکت های پرداخت يار شرکت 

هايی هستند که درگاه پرداخت دارند.«
موسوی در ادامه در پاسخ به اين سوال که 
چه تعداد پرســنل در ايران کيش فعاليت 
دارند به حضور نزديک به 1۷00 پرسنل 
از جمله پشتيبانان دراين شرکت اشاره 

کرد.

محمد فرجود مدیر عامل تفتا  در گفتکو با نسیم دانش :

مشارکت هلدینگ برای دانش بنیان ها 

   هر سال با نزديکی به پايان سال شمسی، سازمان های بزرگ 
و کوچک با موضوع تمديد و تجديد قراردادهای پرسنلی خود 
روبه رو هســتند. اين موضوع به دليل زمان بر بودن چرخش 
قراردادها، هماهنگی های لجســتيکی، چاپ و پرينت، نياز به 
حضور فيزيکی افراد برای انجام امضای قراردادها و دسته بندی 
و نگهداری يا حتی در برخی موارد گم شدن اسناد امضاشده، 

چالش های بسياری ايجاد می کند.
   همچنيــن امضای کاغــذی افراد در صــورت طرح دعوا، 
وجهه  قانونی کافی نداشته و در فرايندهای حقوقی، دشواری 
اعتبارســنجی را به همــراه دارد. از طرف ديگــر تعداد زياد 
قراردادهای امضاشده، سازمان های بزرگ را ملزم به پرداخت 
هزينه های نگهداری می کند. همچنين پراکندگی جغرافيايی 
طرفيــن قراردادهــا از ديگر چالش های مطرح شــده برای 

سازمان های بزرگ است.

*راهکار امضای دیجیتال در تمدید قراردادها
   امضای ديجيتال با توجه به ماده ۷ قانون تجارت الکترونيک 
با حــذف فرايندهای کاغــذی امضای خيس، ســازمان ها و 
کســب وکارها را در جهت ســهولت عقد قراردادهای تجاری 

قانونی بدون نياز به حضور فيزيکی افراد، ياری می رساند.
 با ارائه راه حل های متنــوع در موضوع امضای ديجيتال، در 
ســال های اخير مورد توجه سازمان ها و کســب  وکارها قرار 
گرفته اســت. اپليکيشــن امضای ديجيتال همراه نيز امکان 
ارســال متمرکز قراردادها از طرف سازمان ها به طرفين امضا 
را بــدون نياز به ســخت افزارهای ديگر و در هــر زمان و هر 
مکان فراهم کرده اســت. مخاطبين امضا بلافاصله با دريافت 

فايل قرارداد روی تلفــن همراه خود، امکان مطالعه دقيق و 
امضای آن را بدون نياز به هيچ ابزار ديگری در اختيار خواهند 
داشــت. اصالت سند، زمان دقيق امضا و وجود هويت قانونی 
امضاکنندگان از ويژگی های  قراردادهای امضاشده با راهکار 

امضای ديجيتال  است.

استفاده از راهبرد امضای دیجیتال در تمدید قراردادهای پرسنلی 
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    با رامين رستمی معاون مالی شرکت 
نيــز هم صحبت شــده و بــا او درمورد 
وضعيت ايــن روزهای واحدش ســوال 
ميکنيــم  و البتــه برخــی اقداماتی که  
تلاش می شــود بودجــه و منابع آن به 
دست بيايد رســتمی از خبرهای خوش 

برای کارکنان ميگويد.  

*جناب رســتمی، اگر بخواهید 
واحد مالی و شرایطش را برای ما 
توضیح دهید چه خواهید گفت ؟ 
   لازم بــه توضيح نيســت کــه بگويم 
کارمالی جزمشاغل سخت است، استرس 
و فشــار کار، همزمان با دقت و سرعت 
خيلی بالا باعث می شــود که برخی از 
همــکاران از لحــاظ جســمی و روحی 
دچارفرســايش شــوند با اين حال، تيم 

مالــی ايران کيش تيم باانگيزه و خوبی اســت. از طرفی 
ناگفته نماند که شرکت های بورسی معضلات و مشکلات 
خاص خودشــان را نيز دارند، از سويی اين تيم بايد دائما 
به روز باشــد، ضمن اينکه همه ميدانيم سختگيری هايی 
که حسابرسان معتمد بورس دارند، با حسابرسان معمولی 
خيلی متفاوت اســت و ماهم يک شرکت بورسی هستيم. 
علی رغم همه اين ها با توجه به اينکه ســال مالی ايران 
کيش نزديک اســت، تلاش بســياری داريم تا همه چيز 

خوب پيش رود. 

*بزرگترین چالشــی که در واحد مالی دارید 
چیست؟ 

   شايد برخی توقعات وجود دارد. ما در شرکت به عنوان 
بخش مالی موظف و مجبوريم که با بررسی دستور العمل 
هــا و آيين نامه ها اقدام کنيم. برخی صرفا به دنبال اين 
هســتند که واحــد مالی فاکتور يا درخواســت آن ها را 
پرداخــت کند، اما برای هر پرداختــی بايد مراحلی طی 
شــود. بايد به قوانين پايبند باشــيم. ممکن است بعضی 
بخواهند سرعت کار بخش مالی بالا رود اما اين کار نبايد 
باعث شــود تا دقتش پايين بيايد، ما هم می خواهيم کار 
درست را انجام دهيم، هم سرعت عملمان بالا باشد، هم 
اينکه بايد اســناد و مدارک و آيين نامــه ها و مديريت 
نقدينگی را بررسی کرده و آنها را درنظر بگيريم. عملکرد 
واحد مالی سنجيده می شود.همه ميدانيم  تمام خروجی 
شرکت در قالب مجمعی است که شرکت برگزار می کند 

و متولی آن واحد مالی است. 

*شنیده ام تلاش دارید در خصوص تغییراتی 
در طبقه بندی مشاغل  اقداماتی صورت دهید؟ 
  ســعی کرديم با دســتوری که مهندس موسوی دادند، 
بازنگری روی طبقه بندی مشــاغل همه پرســنل انجام 
گيرد تا اگر اجحافی در حق کسی شده اين موارد بررسی 
شــده و اصلاح شــود. کارگاه های بــالای 50 نفر طبق 
دستور العمل، مشــمول طبقه بندی مشاغل می شوند. 
ما اين طبقه بندی را عملياتی کرديم، درموردش کتابچه 

داشــته، مصوب شده و بر اســاس آن حقوق افراد ديده و 
اجرايی شده است ، اما احساس می شود که يک بازنگری 
بايد دراين زمينه صورت بگيرد تا منافع کارکنان بيشــتر 

تامين شود.  

*به جــز این، خبر مثبــت و خوبی دارید که 
بتوانیم آن رابرای کارکنان اطلاع رسانی کنیم؟ 
   بايد بگويم امســال برای اوليــن بار بودجه رفاهی را در 
بودجــه مصوب ايران کيش ديده ايــم، تغييراتی که قرار 

اســت دربحث امور رفاهی صورت بگيرد بسيار کم سابقه 
و بی نظير اســت، با برآوردی که کرديم اين بودجه رشد 
بسيارچشــمگيری خواهد داشــت. اجــازه دهيد ميزان 
افزايشــش را بعد از انجام آن اطلاع رســانی کنيم . اين 
تغييرات رفاهــی طبق تاکيد مديرعامل شــرکت بوده و 
بودجه رفاهی مصوب شده است. البته اين مسئله وابسته 
به وجود منابع است. اگر منابع وصول شود، طبيعتا بودجه 
رفاهی بــه کارکنان تخصيص داده می شــود و می توان 
گفــت که تاثيری مثبت در زندگی کارکنان می گذارد. به 
عنوان مثال دراين بودجه مبلغ ناهاری شرکت به طور قابل 
توجهی افزايش ميابد، در هديه اعياد و مناســبت ها نيز 

شــاهد افزايش چشمگير مبالغ خواهيد 
بود. اين موارد البته هزينه مالی زيادی 
به شرکت تحميل می کند. اگر از لحاظ 
نباشد،مديريت  و مصارف مشکل  منابع 
مطلقا با پرداخــت و افزايش اين موارد 

مشکلی ندارد.
می  اتفاق  منابــع  وصول  *این 

افتد؟ 
   بودجه مالی مثبت است. اما متغيرهای 
زيادی روی اين مسئله تاثيرمی گذارد، 
سياست های بانکی ، نرخ تورم، شرايط 
رقبا، بهسازی ناوگان و....  اميدواريم که 
محقق می شــود. در هرصورت بودجه 
رفاهی  تصويب می شود اما بحث اصلی 
اين است که منابعی باشد که بتوانيم آن 

را پرداخت کنيم . 

*به غیر موضوع ناهــاری و اعیاد در بودجه 
رفاهی چه موارد دیگری هم درنظر گرفته شده 

اند.
   مســافرت ها ديده شــدند که به تعداد خانوارها قرعه 

کشی شود، هزينه های ورزشی هم تغيير کرده است. 

*اتفاقات مثبتی هم در مجموعه شــرکت رخ 
داد مانند ســود حاصله 9 ماهه، ضمن پوشش 
زیان شــش ماهه، در ماه های جدید وضعیت 

چگونه است ؟
   روند مثبتی اســت. ما درانتهای ســال مالی هســتيم، 
قراردادهايی که با بانک ها داريم، قراردادهای افزايشــی 
است، واحد توسعه کسب و کار پيگير اين موضوع هستند. 
اگر اين قراردادها منعقد بشود همان تاثيرات مثبت، ادامه 
دارخواهد بــود. بايد قراردادها نهايی شــود تا تبديل به 
صورت وضعيت در واحد مالی شــود. انتظار من اين است 
که اين روند، مثبت باشــد.  به طور کلی همه چيز وابسته 
به شــرايط  کلان و مردم دارد. اگر گردش نقدينگی کم 
شــود تاثيرش را روی شرکت می گذارد، خيلی چيزها به 
مسائل اقتصادی هم بستگی دارد، مانند تورم،  هر چه قدر 
تورم افزايش پيدا کند روندش در شــاخص های شاپرکی 
نيزعيان می شــود. مثلا درشــب عيد کــه مردم حقوق 
می گيرند قطعا وضعيت تراکنــش ها نيز بهبود ميابد يا 

برعکس. 

*ایران کیش در مزایده هــای اخیر اقدام به 
خرید دســتگاه های POS  کرده اســت این 

موضوع چه تاثیری در روند شرکت دارد ؟ 
   چند ده هزار دستگاهی که مزايده اش برگزار و خريديم، 
دستگاه های اندرويدی هستند که آن را با ناوگان قديمی 
و فرسوده جابه جا کرده و می کنيم وقاعدتا نصب دستگاه 
جديد و به روز و اندرويــدی، روی پذيرنده های وفادار و 
اصناف تاثير گذار خواهد بود. ما به آينده بسيار اميدواريم 
و ميدانيم در کنار همکارانمان اتفاقات خوب خواهد افتاد.

رامین رستمی معاون مالی : 

بودجه رفاهی افزایش چشمگیر میابد 

* امسال برای اولین بار بودجه 
رفاهی را در بودجه مصوب ایران 
که  تغییراتی  ایــم،  دیده  کیش 
قرار اســت دربحث امور رفاهی 
صورت بگیرد بسیار کم سابقه و 
رشد  بودجه  این  است،  نظیر  بی 

بسیارچشمگیری خواهد داشت
*تداوم این روند بستگی به همت 

همه و سود آوری شرکت دارد
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   با عنايت به آغاز پياده ســازی سيســتم امنيتی جديد 
فرصت دوباره ای  دســت داد تا بارديگر با مهدی خادمی 
معاون عمليات و راهبری ايران کيش گفتگو کنيم ، از او در 
مورد طرح های جديد ســوال کنيم و البته به طور مفصل 
پيرامون اين موضوع صحبت کنيم . گفتگوی پرداخت سبز 
با خادمی پيرامون اقدامات تازه و مهم اين واحد را از دست 

ندهيد . 

*پیشــتر در گفتگویی که بایکدیگر داشتیم 
موضوع ســازماندهی ســامانه ها در معاونت 
عملیات و راهبــری را مطرح کرده بودید، این 
موضوع در حال حاضر به چه نحوی دنبال می 

شود ؟ 
   در اين راستا، شــروع به انتقال يکسری از سامانه ها به 
معاونت عملياتی شــرکت کرده ايــم، اما چالش های بين 
معاونتی نيز وجود داشــته اســت. به عنوان مثال سامانه 
ای که در گذشــته در يکی از تيم هــای معاونت فناوری 
اطلاعات، راهبری و مديريت می شده است، بعد از تفکيک 
اين معاونت بايد در اختيار کارگروه ديگری قرار می گرفت، 
در اين راستا يکسری نيازمندی ها وجود داشت، مثلا بايد 
مستندات راهبری آن سامانه در اختيار ما قرار می گرفت، 
دياگرام های ارتباطی و ســيگنالينگ را به بخش مرتبط 
با معاونت عمليات ميدادنــد،  توضيحاتی در مورد اينکه 
هريک از ســرويس ها چه کاربردی دارد و موضوعاتی که 
در نگهداری ســامانه به تيم عمليات کمک می کند لازم 
بود. در اين مســير چالش هايی بــه وجود آمد در نهايت 
قرار بر اين شــد کارگروه مشترکی بين دو معاونت شکل 
بگيرد. هم اکنون با جذب چند نفر از کســانی که تجربه 
خيلی خوبی در اين حوزه داشتند فرايند آغاز شده است. 
از همين رو ما با يکی از ســامانه های کليدی اين موضوع 
را کليد زديم، اگر اين کار موفقيت آميز باشد سامانه های 

ديگر هم به معاونت عمليات ملحق می شود. 

*مشخصا کدام سامانه ؟ 
   سامانه USSD . منتها برای اينکه اين تفکيک به درستی 
صورت بگيرد لازم بود يک محيط را به نام محيط تست و 
توسعه راه اندازی کنيم با صحبت هايی که با جناب آقای 
مهندس موسوی انجام شــد به اين جمع بندی رسيديم 
که اين محيط را از محيط اصلی ديتا ســنتر )مرکز داده 
( شــرکت تفکيک کنيم. در نتيجه قرار بر اين شد تا اتاق 
سروری آماده شود و محيط تست و توسعه را از ديتا سنتر 
اصلی به آن جا منتقل کنيم، اين موضوع کمک می کند 
تا تفکيک فناوری و تيم توسعه و عمليات راحت تر صورت 
بگيرد، اين اتاق انتخاب شــده و به محض مشخص شدن 
پيمانکار آن می توانيم ديتا سنتر را از آن جدا و در نتيجه 
سرويس های بهتری را در يک ديتا سنتر نيز ارائه دهيم .

 
*ازUMS ایران کیش برایمان بگویید. 

   بگذاريد در پاســخ به اين ســوال مروری به گذشــته 

های  دستگاه  های 
POS  بياندازيــم. 
يکــی از چالــش 
هايی که از گذشته 
روی اين دســتگاه 
داشــت  وجود  ها 
اين بــود که وقتی 
نسخه  ميخواستيد 
آن را تغيير داده و 
لازم  کنيد،  روز  به 
بود پشــتيبانان با 
USBيــا لپتــاپ، 
را  جديد  نســخه 
دســتگاه  روی 
نصب مــی کردند. 

 TERMINAL يــا TMS زمان گذشــت تــا ســرويس
MANAGEMENT SYSTEM  راه اندازی شــد، از اين 
پس وقتی دستگاه POS راه اندازی می شد TMS راچک 

می کرد، اگر نسخه جديدی برای نصب بود به طور خودکار 
نصب و دستگاه به روز رسانی ميشد، اما تنها امکانی که از 
اين طريق به شــما داده می شد اين بود که می توانستيد 
نسخه به روز شده نرم افزاری دستگاه را به صورت خودکار 
داشته باشــيد. به مرور که دستگاه های POSپيشرفته تر 
شدند و کسب و کار توسعه يافت نيازمندی های جديدی 
هم در خصوص مديريت آن ايجاد شد و يکسری از سامانه 
ها از قالب TMS با آن مدل نصب) فقط ارتقای نســخه (

خارج شدند . مثلا به غير از ارتقای نسخه، برای ما موضوع 
تشــخيص کلاهبرداری مســئله مهمی بود اينکه اگر يک 
دستگاه دريک ناحيه ای تراکنش زد، در چند دقيقه ديگر 
مثلا نيم ساعت بعد در ناحيه ای متفاوت و دور از آن ناحيه 
بی دليل تراکنش نزند، چرا که می تواند اين موضوع نوعی 

تخلف محســوب شــود، پس ما بايد اين امکان را داشته 
باشيم تا مکان )لوکيشن( pos را بدانيم و ازساختارتقلب 

جلوگيری شود .
   به مرور، دســتگاه ها پيشــرفته تر و اندرويدی شدند، 
از ايــن جا به بعد اين امکان ايجاد می شــود که ضمن به 
 CONFIGURATION تغييرات pos روز رسانی نسخه
)مديريت پيکر بندی و عمليات( را اعمال کنيد، مثلا اين 
  A دســتور را به دســتگاه بدهيد که برای مبالغ کمتر از
تومان رسيد چاپ نکند و يا اندازه کاغذ رسيد کاهش يابد. 
از سويی در پوزهای اندرويدی می توانيد چند اپليکيشن 
داشته باشــيد، به عنوان مثال ما پذيرنده هايی داريم که 
دســتگاه اندرويدی دارند و اپليکيشن پرداختی خصوصی 
سازی شــده ای از ايران کيش می خواستند که برايشان 

پياده سازی کرده و روی دستگاه نصب کرديم . 
   بنابراين همگام با رشد تکنولوژی، نيازهايی هم که کسب 
و کارها داشتند بالغ تر شدند و ما نيز دستگاه ها را بالغتر 
  TMS کرديم. برای همين شــرکت هايی شروع به توسعه
اوليه و آن را در قالب نام های مختلفی پياده سازی کردند، 
مدلی که ايران کيش آن را توســعه داده  UMS اســت . 
اکنون با UMS ويژه ايران کيــش علاوه بر ارتقا خودکار 
نسخه ها روی دســتگاه POS ، مجموعه ای از اپليکيشن 
ها قراردارد، روی مديريت پيکربندی و ساختاری دستگاه 
هم اعمال نظر داريــم. در موضوعات نصب نرم افزاری نيز 
تعييــن کننده هســتيم. درواقع از طريــق UMS با يک 
کنسول متمرکز روبه رو هستيد که بر اساس فرايندها می 
توانيد قواعد و برنامه نويسی های متفاوت انجام دهيد. می 
توانيد دريابيد که مثلا چه دستگاه هايی به سامانه متصل 
نيســتند و تراکنش ندارند، چه مدل دستگاه هايی وجود 
دارد، موضوع مفقودی دســتگاه ها را متوجه می شويد. به 
عبارتی می توان گفت تقريبا هر کاری را که يک پشتيبان 
می تواند به صورت حضوری روی دستگاه POS انجام دهد 

سامانه UMS انجام خواهد داد. 
 UMS ايران کيش سامانه ای به نام TMS اکنون بعد از   
را انتخاب کرده که به شــکل توسعه يافته ای وظيفه اش 

مديريت POS در همه ابعاد است.

* اکنون بــا UMS ویژه ایران 
خودکار  ارتقــا  بر  علاوه  کیش 
 ،POS نســخه ها روی دستگاه
ها  اپلیکیشــن  از  ای  مجموعه 
پیکربندی  مدیریت  بر  قراردارد، 
و ســاختاری دستگاه هم اعمال 
نظر داریــم. در موضوعات نصب 
کننده  تعیین  نیــز  افزاری  نرم 
 UMS از طریق  درواقع  هستیم. 
با یک کنســول متمرکز روبه رو 
هستید که بر اساس فرایندها می 
توانید برنامه نویسی انجام دهید

مهدی خادمی معاون عملیات و راهبری :

DLP امنیتی جلوی خروج اطلاعات از ایران کیش را می گیرد 
*وارد حریم شخصی و خصوصی نخواهیم شد
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آذر ماه ۱۴۰۲

 APP  درایــن میان اهمیــت *
MARKET  و ســاماندهی و رفع 
ایران کیش  از سوی  مشکلات آن 

از چه جهت اهمیت دارد ؟ 
   پيشــتر يک اپليکيشن مشخصی را 
به نام اپليکيشــن پوز می نوشتيم که 
روی آن يکسری عمليات های معمول 
وجود داشــت، اما از زمانی که دستگاه 
ها، اندرويدی شــدند وضعيت متفاوت 
شــد، در نتيجه بســته به سازمان ها، 
بخصوص ســازمان هايی کــه از نظر 
 CIP تبادل کســب و کاری در دسته
بــرای جذب مخاطب،  قرار ميگيرند، 
سامانه ها را توسعه داديم . اين سازمان 
ها معمولا سازمان های بزرگی هستند 
که برايشان اپليکيشن هايی را توسعه 
ميدهيم . امــا آن را چگونه نصب می 

کنند؟  ما اين اپليکيشــن ها را نيــز در UMS قرار می 
  POS، APPMARKET دهيم ولی روی دســتگاه های
وجود دارد که اين APPMARKRT  تمام آن اپليکشين 
هايی که روی UMS قرار گرفته را ليســت کرده و دارنده 
پــوز می تواند بر اســاس صلاحديد خــودش هر کدام از 
اپليکيشــن هايی که برای او ليست شــده است را نصب 
کند. يا برعکس، ايران کيش آن را دســته بندی کند که 
دارندگان دستگاه گروه A اين اپليکيشن ها را ببيند  گروه 
B  اين اپليکشن ها را نبيند يا همه دارندگان بتوانند اين 
اپليکيشن ها را ببينند و آن را نصب کند. اپ مارکت، نرم 
افزاری  اســت که اجازه فهرست کردن و نصب شدن تمام 
اپليکيشن هايی که در UMS قرار داديد را به شما ميدهد  
ايران کيش APPMARKET  خودش را فراهم می کند. 
اين شــرکت توانسته صفر تا صد اين فرايند را بومی و در 

داخل شرکت بی نياز از پيمانکاران خارجی تولید کند.
   بــه عبارتــی ايران کيــش UMS  جديد بومی شــده 
    APPMARKET    خود را به عنوان يک اپليکيشــن در
بارگذاری کرده است . با  UMS ما می توانيم تمام ناوگان 
اندرويدی کشــورمان را مديريت کنيم، مديريت پوزها در 
UMS در سه لايه انجام ميشــود لايه های نرم افزاری ، 
لايه های سيستم عاملی که لايه های عميق تری است و 

لايه های سخت افزاری. 
   APPMARKET  ايران کيش توانســته برای پوزهای 
اندرويدی خودش يــک بازار اپليکيشــنی فراهم کند و 
براساس نيازمندی های کسب و کاری خود و پذيرندگان 
مهمش هر مدل اپليکيشنی که می خواهد به صورت بومی 
توسعه دهد و روی پوزها نصب کند . البته توسعه و نصب 
هرگونه اپليکيشن بر روی دستگاه های پوز لازم است بر 
اساس الزامات بالادستی و بالاخص شاپرک صورت پذيرد.

UMS  هم يک ســامانه يکپارچه مديريت تجهيزات پوز 
اســت که به جز به روز رسانی نرم افزار POSاجازه نصب 
نرم افزارهای مختلف روی سيســتم اندرويد، موضوعات 
لوکيشــنی و بحث های مديريت فرايندی و ايجاد قانون 

های حاکميتی را می توان با آن انجام داد . 

 *در مورد اقداماتی که در زمینه سیستم های 
امنیتی شرکت شده اســت تا جلوی از دست 
رفتن داده ها و یا خروج آن ها از شــرکت را 

بگیرد توضیح دهید ؟ 
   درمورد مسائل امنيتی هيچ گاه نمی توانيد مدعی شويد 
که به طور کامل و صدرصد ايمن هســتيد. اما موضوعات 
امنيتی در ايــران کيش اين روزها به طــور جدی دنبال 
ميشــود. جدای از توسعه های نرم افزاری و سخت افزاری 

که اتفاق می افتد ما نگران ازدست رفتن اطلاعات در لايه 
های ابتدايی شــرکت به دليل برخی مسائل زير ساختی 
درشــرکت هستيم. اين زير ســاخت در حال بهبود است. 
خروج اطلاعات از شــرکت ها عمدتا ســهوی است، مثلا 
ايميلی را که برای من ميفرســتند به ايميل خارجی من 
فرســتادند يا فرضا برای اينکه اطلاعاتی را آپلود کنند از 
دراپ باکس يا گوگل درايو ... اســتفاده کردند. بهره بردن 
از ابزارهای واســط و هر ســامانه ای که خارج از شرکت 
است اجازه نشــت اطلاعات را به افراد متخاصم می دهد 
واقعيت اين اســت که شــما نمی توانيد به شرکت گوگل 
يا دراپ باکس اعتماد کنيد بارهــا ديده ايم که اطلاعات 

در فيســبوک و واتســاپ و يا درهمين 
شــرکت های اطراف خودمــان لو رفته 
است، اطلاعاتی که فکر می کردند با قرار 
دادنشــان دريــک کلاد خارجی در ميان 
افراد مطمئن، نشت پيدا نمی کند. ما در 
دو محور ، موضوع امنيتی را در شــرکت 
دنبال می کنيم يکــی بحث های امنيت 
اطلاعــات و نظام طبقه بنــدی اطلاعات 
حســاس شرکت اســت و ديگری بخش 
حريم خصوصی اســت. معمولا در برخی 
جاها اين موضوع، ســو تفاهماتی را پيش 

مياورد. 
   تصور کنيد می خواهيد سيستم بسيار 
امنی را ايجاد کنيد،  امن ترين حالت اين 
است که يک نفر امنيتی بيايد و هر کار که 
شما می کنيد را نگاه کند و  در تمام حوزه 
بر شما نظارت )شخصی-غيرشخصی(  ها 
داشــته باشد . هر کســی حق دارد درصدی از زمان را در 
محيط کار به يک کار شــخصی اختصاص دهد، پس چرا 
بايد يک نفر 24 ســاعت حواسش به کامپيوتر من باشد ؟ 
برخی در سازمان ها آنقدر محيط را امنيتی می کنند که 
مشخصا وارد حريم شخصی شما می شوند . اگرچه موضوع 
امنيت برای ما جديت دارد اما چون شرکت PSPهستيم و 
شاپرک هم به عنوان نهاد بالا دستی روی موضوعات حريم 
خصوصی الزامات جدی و متقنی دارد وارد حريم شخصی 
و خصوصی نخواهيم شد. روش ديگر برای جلوگيری اين 
اســت که به کامپيوتر اينترنت نميدهنــد و مانند مراکز 
نظامــی پورت های USB را می بندند و حتی با چســب 
پر می کنند. در مدل های ســنتی معمولا اين اتفاق می 
افتــد . در بحث رعايت مســائل امنيتی ايران کيش، ابتدا 
بايد حريم خصوصی افراد رعايت شود، بنابراين وارد حريم 
شخصی افراد نخواهيم شد اما از سويی ديگر برای ما مهم 
است که اطلاعات محرمانه و طبقه بندی شرکت و پرونده 
های شــرکتی از شرکت ما خارج نشود برای اين منظور از 
 DLP، Data مکانيزم های جلوگيری از نشــر اطلاعات يا
loss/leak Preventionاســتفاده می کنند دو مدل 
  content aware و content base داريم مدلDLP
در مدل content base لازم اســت بدانيد اســناد در 
کجاست،يکسری اطلاعات به آن ها اضافه کنيد، مثلا تگ 
محرمانــه به آن بزنيد ، در آن مرحله به اســنادی که تگ 
محرمانه به بالا دارد، اجازه خروج اطلاعات داده نمی شود، 
اما بايد سيستم يکبار اسناد را اسکن و تگ گذاری کند. در 
مدل  content aware   که شرکت آن را انتخاب کرده 
است سيستم خود می تواند اســناد و فايل ها را باز کند، 
اگر فايل ورد يا اکســل ، يا هر فايل قابل ويرايشی است به 
راحتی اين سيستم ميتواند اطلاعات را بخواند و با استفاده 
از کليد واژه ها و الگوهايی که از قبل برای آن تعريف شده، 
محرمانه بودن يا نبودن آن اطلاعات را با آنچه برنامه ريزی 
شــده مطابقت بدهد، اگر هم اطلاعات يک تصوير)عکس( 
باشد می تواند اين تصوير را ocr کرده و نوشتاری که روی 

آن  نوشته است محرمانه را استخراج کند.

مهدی خادمی معاون عملیات و راهبری :

DLP امنیتی جلوی خروج اطلاعات از ایران کیش را می گیرد 

* در بحــث رعایت مســائل 
امنیتی ایران کیــش، ابتدا باید 
رعایت  افــراد  خصوصی  حریم 
حریم  وارد  بنابرایــن  شــود، 
شخصی افراد نخواهیم شد اما از 
سویی دیگر برای ما مهم است که 
بندی  طبقه  و  محرمانه  اطلاعات 
شرکت و پرونده های شرکتی از 

شرکت ما خارج نشود
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مثلا کلمه BILL يا صورتحســاب ، يا فيش حقوقی يا نامه 
ای که نوشــته شــده و محرمانه است را شناسايی کرده و 
مانع خروج اطلاعات شــود. وجود DLP در سازمان، الزام 
شاپرک و غير قابل تسامح اســت. مستندات اين موضوع 
هم موجود است. اما موضوع حريم شخصی افراد و دغدغه 
سرمايه های انسانی آنقدر مهم بوده که قبل از آغاز پروژه، 
برای شفافســازی و اينکه دغدغه دوســتان و همکاران ما 
رفع شود شروع به اطلاع رسانی در اين زمينه کرديم . در 
نتيجه اين سيستم، سيستمی است که قرار است محتوای 
يک ســری از فايل ها را مشاهده کرده و اجازه خروج آن 
هارا از شــرکت ندهد. طبيعتا اگر قرار اســت فايلی آپلود 
شــود حتما محتوای آن فايل قابل تشخيص است . ديگر 
سيســتم کاری به اين ندارد که آن جا دراپ باکس است 
يا سايت اســت يا .... چون داده از شرکت خارج می شود 
ما محتــوای آن داده را از طريق اين سيســتم چک می 
کنيم. اما به هيچ عنوان آنچه مصداق شــنود است صورت 
نميگيرد قانون ناظر بر آيين نامه اســت در نتيجه اگر ما 
آييــن نامــه ای داريم تا فرضا پــروژه ای ايجاد کنيم که 
جلوی نشر اطلاعات از شــرکت را بگيريم اين آيين نامه 
نمی تواند مغاير با قانون باشد ما قرار نيست تا شنود کنيم 
يا از هر فايلی که آپلود می کنيد يک نسخه از آن برداريم. 
به صورت سيســتمی می توانيم جلــوی انتقال برخی از 
ايــن فايل ها را بر اســاس نظم و قاعده هــا و به صورت 
سيستماتيک به فضای خارج از سازمان بگيريم، در نتيجه 
هيچ گونه نگرانی در سمت همکاران نباشد؛ فقط در جايی 
که شما حواستان نيست و می خواهيد ديتاهای محرمانه 
را انتقال بدهيد و يا ممکن است متاسفانه عمدا کسی اين 

کار را کند سيستم جلوی آن را می گيرد.

*کاربر متوجه این موضــوع که جلوی انتقال 
فایل او گرفته شده است ، می شود ؟ 

   بله يک پيغام ظاهر می شــود و اعلام خواهد شــد که 
اين فايل جزو فايل های طبقه بندی شده محرمانه است 
و شــما اجازه ارســال، آپلود و انتقال آن به دستگاه های 

جانبی نداريد.

*از فایل مربوط هم کپی می کند؟ 
   سامانه چيزی را که محرمانه نباشد و ارسال می شود را 
کپــی نمی کند، اما اگر فايل ضوابط محرمانه دارد جلوی 
آن را گرفتــه و به صورت يک مدرک آن را دســته بندی 
می کنــد که فلان فايلی در فلان روز و تاريخی توســط 

فــلان فردی قرار بوده تا انتقال بيابد و ســامانه جلوی آن 
را گرفته اســت. اما قرار نيســت نه دسکتاپی رکورد شود 
نه عکســی از دسکتاپ گرفته شــود و.. . همين الان اگر 
شرکت بخواهد می تواند تشــخيص دهد که فردی که از 
کامپيوتر خود اســتفاده می کند در چه سايت هايی وارد 
می شــود اما هيچ وقت ايران کيش به اين سمت نرفته و 
نخواهــد رفت، چون اين موضــوع را حريم خصوصی می 
داند، اما اصل موضوع اين است که ما می خواهيم مطمئن 

شويم اطلاعات محرمانه ای از شرکت ما- حالا به هرروشی 
-بيرون نرود . اين روش می تواند استفاده از  USB، هارد 
ديســک، ايميل يا آپلود کردن های ابری باشــد و .... هر 
مدلی که ارسال اطلاعات محسوب شود اين سامانه جلوی 

آن را می گيرد . 

*اگر از ایمیل شــخصی مانند جی میل فایلی 
ارسال کنم مشکل دارد ؟

   اگر محتوای محرمانه داشته باشد اجازه آن را نخواهد داد 
و يک سند هم ايجاد می کند که اين فايل را فلان شخص 

می خواسته ارسال کند .

*آیا این مسئله فضای کار کردن در شرکت و 
تعاملات را تنگ تر نخواهد کرد ؟ 

   قواعد سامانه با وسواس نوشته می شود ما نمی خواهيم 
جلوی کارکرد ســازمان را بگيريم . در ابتدا مسائل محرز 
محرمانگی را تعريف می کنيم،  مثلا ساختار شماره کارت 
يا CVV2 را  برای ســامانه ، بســيار محرمانه تعريف می 
کنيم و جلوی انتقال آن را ميگيريم و اين گام ها به تدريج 
سختگيرانه تر می شود . اما در کنار جلوگيری از اين موارد 
سامانه های امن و محرمی که امکان انتقال اطلاعات را از 

طريق آن داشــته باشيد در اختيارتان می گذاريم . اينکه 
اين موضوع تا چه اندازه شــما را محدود می کند بستگی 
به آن دارد که تا چه اندازه پيشتر موارد امنيتی را رعايت 
می کرديد اگر فرد ريســک پذيری بوديد که هر فايلی را 
با هر ابزاری ارسال می کرديد طبيعی است که با سيستم 
جديد در ابتدا مشکل داشته باشيد اما فرضا خود من که 
از ايميل های شخصی استفاده نمی کنم و تفکر محافظه 
کارانه ای دارم مشــکلی نخواهم داشت. . اطلاعاتی که در 
شــرکت توليد می شود جزو دارايی های معنوی و فکری 

شرکت است و بايد از خروج آن اجتناب کنيم . 

*مــدارکEVIDENCE و گــزارش هایی که 
انتقال اطلاعات محرمانه ذخیره می  از  سامانه 
کند چه خواهد شد و چه کسی روی آن نظارت 

می کند؟ 
   بايد اين کار توســط تيم امنيــت يا تيم محرمی که به 
صــورت محرمانه اين اطلاعات را به مدير عامل برســانند 
انجام شود. اما دسترسی به اين مدارک نيز بايد طبق يک 
فرايندمشــخص باشد يعنی به راحتی نبايد به اين مدارک

EVIDENCE دسترسی داشته باشد و اين احتمال وجود 
دارد تا ديدن آن ها موکول به تاييد دومرحله ای باشــد و 
صرفايًک نفر آن را انجام ندهــد. مثلا يک مدير امنيت و 
يک نماينده مدير عامل، مســئول اين کار باشند ولی اين 
موضوعات، موضوعاتی است که در آينده درباره آن تصميم 

گيری خواهد شد. 
   اصــولا ما در پايه ريزی DLP دو دليل داريم. نخســت 
جلوی نشــر اطلاعات شــرکت را بگيريم و ديگری اينکه 
فرهنگســازی کنيم. اما تصور کنيد يک فرد به هرطريقی 
بخواهد با چند بار تلاش، يک اطلاعات محرمانه را به طرق 
مختلفی خارج کند و راه هــای گوناگونی را برای اين کار 
امتحان کند. در اينباره بايد آيين نامه انضباطی ناظر به اين 

موضوع باشد و با آن برخورد شود. 
   احتمــالا بعد از اين گفتگو ســوالات ديگری هم مطرح 
شود اما فراموش نکنيد، پياده سازی کامل اين سامانه چند 
مرحله ای اســت و اين موضوع چند ماه زمان می گيرد و 
ما سعی می کنيم قبل از اينکه پياده سازی انجام شود در 
تمام فازها نظراتی را هم که به ما داده می شــود بشنويم 
و نگاه های مختلــف را در تصميم گيری ها دخيل کنيم. 
سعی می کنيم موضوع را آن قدر شفاف و واضح کنيم که 
همکارانی که مشــغول کار هستند دغدغه ای جز حفاظت 

از اطلاعات شرکت نداشته باشند . 

DLP دو  * ما در پایه ریــزی 
نشر  جلوی  نخست  داریم.  دلیل 
و  بگیریم  را  شــرکت  اطلاعات 
دیگری اینکه فرهنگسازی کنیم.
* اطلاعاتی که در شرکت تولید 
می شود جزو دارایی های معنوی 

و فکری شرکت است

مهدی خادمی معاون عملیات و راهبری :

DLP امنیتی جلوی خروج اطلاعات از ایران کیش را می گیرد 

بر اســاس گزارش شــاپرک، طی هشــتمين ماه از سال 
جــاری خطای پذيرندگی با 14 درصد افت مواجه شــده 
اســت. خطای کاربری که بيشترين سهم را از کل خطاها 
داراســت، 1/۸ درصــد کاهش يافــت و از تعداد خطای 

درصد  هــم 12  صادرکنندگی 
کاسته شد. خطای کسب و کار با 
همراه شد  کاهش1۷/4درصدی 
اما خطای شاپرکی 10/۸درصد افزايش را نسبت به مهر ماه 
تجربه کرد. تازه ترين آمارهای شاپرک نشان می دهد سهم 
تراکنش های موفق از مجموع کل تعداد تراکنش های آبان 
ماه با14% درصد افزايش نسبت به مهر به،93/26 درصد 

رسيد.
 در مهــر ماه جمعا 4 ميليارد و 43۸ ميليون تراکنش در 
شبکه شاپرک انجام شده بود که اين تعداد در آبان ماه با 
يک درصد کاهش به 4 ميليارد و 400 ميليون عدد تقليل 
پيدا کرد.تعــداد تراکنش های موفق مهر ماه 4 ميليارد و 
132 ميليــون عدد بود که در آبان با يک درصد افت به 4 

ميليارد و 103 ميليون عدد کاهش داشت.

کاهش ۱۴ درصدی خطای پذیرندگی 
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   می گويند بازنشستگی باعث افتخار است، 
راست هم می گويند، تصورش را بکنيد اينکه 
چند دهه از عمرت را صرف کاری کنی و ذره 
ای از پای نايســتی با خوبی ها و بديهايش 
بســازی و گذر زمان را در محل اشــتغالت 
تجربه کنی.  البته اينروزها بازنشستگی خيلی 
سخت تر هم شده، مثل گذشته نيست که 
آدم ها در يک ســازمان اســتخدام شوند و 
خيالشان راحت که ســی سال از عمر خود 
را در آن جايگاه ســپری مــی کنند و ارتقا 
ميابند. اين روزها هر لحظه ممکن است به 
ناچار محل کارت را تغيير دهی و تجربه ای 
نو بياموزی و گاهی حتی با همه تجربه های 
کاری که داشــتی از صفرهم شروع کنی. اما 

باعث خوشحالی است که ببينی همکارانی با بيش از يک دهه 
کار در ايران کيش، به مقام بازنشستگی نائل می شوند و بنا به 
گواه خودشان اين بازنشستگی هم با خاطراتی خوش همراه 
بوده است. معصومه هجرانی يکی از آن هاست. طبيعی است 
که اين شرکت بنا به ماهيت فناورانه خود و همين طور سال 
تاسيسش نمی توانســته افراد زيادی را به عنوان بازنشسته 
داشته باشد، اما افرادی که سال های منتهی به بازنشستگی 

شان را دراين شرکت گذراندند هم باعث افتخارند .
    معصومــه هجرانی بيش از دوازده ســال در ايران کيش 
مشغول به فعاليت بوده است. ابتدا در بخش مديريت با امور 
مشتريان، بعد در توسعه بازار، بعد از آن وارد امور پذيرندگان 
شده، 22 سال و شش ماه سابقه کار داشته و بهترين دوران 
کاری خود را در اين شرکت می داند. همه اين ها را گفتيم که 
بگوييم به مناسبت پايان دوره حضورش و آغاز بازنشستگی 

در شرکت مراسمی  پيرامون آن برگزار شد .
   مراســمی که در آن مريم صادق، قائم مقام مديرعامل ، 
صمصام رحيمی معاون امور پذيرندگان، مرتضی صابر مدير 
سرمايه های انسانی و سميرا خسرويان رئيس اداره اطلاعات 

پذيرندگان حضور داشتند.
   صمصام رحيمی معاون امورپشتيبان و پذيرندگان دراين 

نشســت اظهار کرد: احســاس می کنم اين روز روز ويژه ای 
است، شخصيت خانم هجرانی شخصيت بزرگی است و با افراد 
زيادی دراين مدت کارکرده باعث خوشــحالی من است که 
ايشان با مجموعه پذيرندگان دراين مدت فعاليت می کرده 
است و اميدواريم که ازاين پس نيز در تمام مراحل زندگيشان 

کامياب باشند. 
   مريم صادق قائم مقام مديرعامل هم با اشاره به نقش دوگانه 
ای کــه خانم ها هم در خانــه و هم محل کار ايفا می کنند 
گفت: ما خانم ها مجبوريم در جايی در نقش دختر در جايی 
نقش مادر و در جايی نقش شاغل را ايفا کنيم و وظيفه ما از 
اين بابت سخت تر است، نه به واسطه نقش کاری مان، نقش 
اصلی خودمان را می کاهيم و نه برعکس، مديريت کردن اين 
موضوع خيلی سخت است و چه خوب که امثال خانم هجرانی 
هر دونقش مادر و کارمند  را خوب بازی کردند ومن برايشان  

بهترين ها را آرزو می کنم. 
   مرتضی صابر مدير منابع انسانی هم دراينباره ابراز اميدواری 
کــرد که بتوان ارتباط با بازنشســتگان شــرکت را به طرق 
مختلف حفظ کرد و حضور  آن ها در رويدادهای ســازمانی 
مانند جشن ها بهره برد و يا گروهی دراينباره داشت و تعامل 

با بازنشستگان ايران کيش همچنان باقی بماند . 
   سميرا خسرويان رئيس اداره اطلاعات پذيرندگان هم گفت: 

حس قلبی خودم اين است که روز بازنشستگی، 
روز خيلی متفاوتی اســت و وقتی که برای هر 
کدام از ما قرار اســت اين اتفاق بيافتد هميشه 
فکر می کنم در آن زمان چه احساسی خواهيم 

داشت؟
   وی افزود: خانم هجرانی با توجه به سابقه ای 
کــه در مجموعه های پرداخت دارند زمان قابل 
توجهی را درايران کيش گذراندند. حس خيلی 
خوبی اســت که ايشــان به عنوان بزرگ واحد 
همراه با همکاران بودنــد و حس مادرانه ای به 
تمام افراد داشته  و وظايفشان را انجام می دادند. 
حسی که لبريز از حمايت و آرامش هميشه بوده 
و هست و همه پرسنل اينجا با خوبی از ايشان ياد 
ميکردند. باعث افتخار بود که دراين مدت همکار 

ما بودند و همواره مسئوليت خودشان را انجام ميدادند. 
   خســرويان افزود: بعد از بازنشستگی بايد همچنان هوای 
بازنشسته ها را داشته باشيم، به همين جهت از سوی جناب 
صابر مدير منابع انسانی پيشنهاد شد که همه عزيزانی که از 
مجموعه ايران کيش بازنشســته می شوند گروه و برنامه ای 

داشته باشند تا  فراموش نشوند . 
   وی گفت: افراد بعد از بازنشستگی به اين موضوع فکر می 
کنند که از اين به بعد بايد چه کرد تا حس مفيد بودن داشته 
باشــند، از همين رو برگزاری مراســم برای قدرانی از آن ها 
اقدام موثری است که آن ها بدانند تا چه اندازه برای سازمان 

مفيد بوده اند. 
   خسرويان اظهار کرد: اين جزو معدود بازنشستگی های ما 
بود، بايد برنامه ريزی هايی برای اين عزيزان داشــته باشيم. 
همين مراســم کوچک و اين که مديران ارشــد سازمان از 
حضور پرثمــر اين عزيزان قدردانی می کننــد، برای آن ها 
شــادی مضاعفی ايجاد می شود، چرا که اين حس به آن ها 
دست ميدهد که تلاش هايشان دراين مدت ديده شده است.

قطعا اين اتفاق برای باقی پرســنل هم می تواند انگيزه های 
خوب ايجاد کند چرا که به عينه شاهد ارج نهادن به سرمايه 

های انسانی شرکت هستند

     افتخاری بعد از چنددهه خدمت 

    لذت یک بازنشستگی 

   ثنا  قوی پنجه، سهند نقیبی ، احمد نجفی ، فرشید حوابه، امیر علی 
عباسی به عنوان پنج برگزيده اين ماه واحد مرکز تماس ايران کيش معرفی شدند. 

کارشناسان متخصص اين مرکز با طی دوره های مختلف آموزش های تئوری و عملی بر 
اساس درخت دانش آماده پاسخگويی به کليه پرسش های پذيرندگان هستند. 

مرکز تماس ايران کيش پاســخگوی تمامی موارد مربوط به درخواســت ها و نيازهای 
مشــتری اعم از راهنمايی مشتری برای تغييرات محل صنف، در خواست های ويرايش 
و بروز رسانی اطلاعاتی که منجر به اعزام پشتيبان به محل می شود، پرسش ها  و رفع 
ابهامات متداول پذيرنده و حل مسائل خرابی دستگاه های کارتخوان، مغايرت های مالی 
تراکنش ها و موارد مربوط به درگاه های پرداخت اينترنتی و اپليکيشــن ايران کيش و 

... است.

۵ کارشناس برتر مرکز تماس این ماه 
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   عوامل موثر بر امنيت شــغلی در چهار 
دسته ی کلی که شامل، فردی، سازمانی، 
محيطی و شغلی دسته بندی می شود. 

عوامل فردی شــامل: ســن، جنسيت، 
وضعيت تاهل، درآمد، وضعيت استخدام 

و سابقه ی کار است.
عوامل ســازمانی: از جمله تاثير گذار 
ترين عواملی که می توان در اين زمينه 
سازمانی،  فرهنگ  از  عبارتند  برشــمرد 
رضايت از درآمد، آموزش نيروی انسانی 
عوامــل محیطی:عوامــل تحــول در 
مديريت ســازمان ها، تحول در ساختار 
ســازمانی، واگــذاری اختيــار و تمرکز 
زدايــی و فعاليتهــای ميان بخشــی از 
جمله مواردی هستند که امنيت شغلی 

کارمندان را تحت تاثير قرار می دهند.
عوامل شغلی: توسعه ی شغلی، پيشرفت شغلی و غنای 

شغلی
رضایت از درآمد: با توجه به هزينه های روزانه، هر فرد 
در اجتماع بايد شــغلی با منزلت اجتماعی خوب داشته 
باشد و حقوق فرد پاسخگوی نيازهای او بوده و با عادلانه 
بودن دســتمزد او در ســازمان بتواند اين امر را برآورده 
کــرده و تامين هزينه ها برای وی امکان پذير باشــد. از 
لحاظ روانی دارای آرامش خاطر باشــد. نياز سازمان به 

تخصص و مهارت کارمند امری ست که می تواند در اين 
آرامش خاطر تاثير فراوانی داشته باشد.

    آموزش شغلی: از جمله عواملی که در افزايش کارايی 
سازمان  تاثير بسزايی دارد داشتن کارمندان ماهر ميباشد 
که اين نيز مســتلزم آموزش شــغلی ســت که از طرف 
ســازمان به کارمندان داده می شود. تربيت افراد کارآمد 
در چنين سازمان هايی باعث افزايش بهره وری سازمان از 
کارمندان و همچنين ايجاد امنيت شغلی برای کارمندان 
می شود. آموزش ها باعث می شود که افراد هم در درون 
ســازمان و هم در بيرون از آن احســاس امنيت و تثبيت 

شــغلی داشته باشــنداگر افراد امنيت 
شــغلی داشته باشند و يا از شغل خود 
احساس رضايت داشــته باشند دارای 
مزايای بســياری اســت افزايش بهره 
وری ، بهبود مهارت ها ،چگونگی ايجاد 
امنيت شــغلی، قدردانی محيط کاری 
افزايش استاندارد های  ارتباط،  شــاد، 
کيفی کار، صداقت، شناخت علايق  از 

جمله آن ها هستند
 *روش های تشویق کارکنان

تشــويق اولين و مهمتريــن فاکتوری 
است که کارکنان يک سازمان را ترغيب 
به کاری هدفمند و مسئوليت شناسی 
می کند  . مديران برای تشويق هميشه 
روش هــای مختلفی از جمله پاداش و 
مرخصــی و  را در نظر می گيرنــد. وقتی عملکرد نيروی 
يک ســازمان باکيفيت باشد قطعا از طرف مديريت مورد 
تشــويق قرار می گيرد و هميــن کار باعث انگيزه درنيرو 
شده که فعاليت قابل توجهی از خود نشان دهد. مهمترين 
اصل مديريت قدردانی و تشويق است چون عکس العملی 
متقابل خواهد داشت. تشــويق در يک سازمان می تواند 
باعث پيشــرفت و توسعه کار شود. تشــويق درست و به 
موقع تاثير مثبتی بر ســلامت روان کارکنان می گذارد. يا 
پاداش برای کارکنان  برای خود و آنها ارزش قائل شديد. 

       اهمیت امنیت شغلی برای کارمندان

      از ســال 95 با تغييراتی که در حوزه IT  و گســترش 
اپليکيشن های موبايلی نسبت به باقی پلتفرهای دسکتاپی 
و وبی به وجود آمد، يکی از نيازهايی که دراين حوزه مطرح 

می شد پرداخت های درون برنامه ای بود.
پيــش ازاين به طور معمــول کالايی را که از فروشــگاه 
می خريديم به درگاه اينترنتی يک شــرکت متصل شده 
و پرداخــت صورت می گرفــت، اين بــار پرداخت روی 
  IPG اپليکيشــن های موبايلی وقتی به پرداخت از طريق
منوط می شــد ممکن بود که بعضا اتصالات نوع سست 
رخ دهد. خروج از محيط اپليکيشــن، بارگذاری صفحات 
وب، تغييــر قالب نمايش و ســرعت پاييــن اينترنت که 
بعضا در پرداخت های IPG ممکن اســت وجود داشــته 
باشــد، درهنگام ارتباط اپليکيشن و IPG مطرح می شد، 
 MPG ،MOBILE PAYMENT ايــن موضــوع ايــده
GETWAY  درگاه موبايل پرداخت را شکل داد. تفاوتی که 
دراين پرداخت وجود داشت اين بود که گويی يک کتابخانه 
با ماهيت موبايلی شــکل گرفت و اپليکيشن کوچکی که 
  IOS به زبان IOS برای اندرويد به زبان اندرويــد و برای
بود در دل اپليکيشن های ديگر قرار می گرفت. ازاين پس 
يک اپليکيشن فروشگاهی وقتی می خواهد پرداختی انجام 
دهد، ديگر وارد دنيای اينترنت و شــبکه وبی نمی شود، 
چون يک اپليکيشــن پرداختــی MPG  را در دل خود 

دارد که کاملا ايمن شده، 
تنها چيزی که نياز دارد 
اين است تا آن کتابخانه 
درونی خــود را فراخوانی 
کند، بدون اينکه تغييری 
در پلتفرم ايجاد شود، در 
همان محيــط موبايلی، 
را  بانکی  کارت  اطلاعات 

وارد و خريد انجام شود .
ديگر اتصال از نوع اتصال 
سســت نخواهــد بود و 
خريد با ســرعت صورت 
می گيــرد، پرداخت در 
محيط امن اپليکيشــن، 

عدم بارگذاری صفحات، سرعت بسيار بيشتر، عدم مشکلات 
Loosely-Coupled از خصوصيات MPG  است.

اما آنچه که  MPG ايران کيش را ممتاز می کند اين است 
که تراکنش خريد، تراکنش خريد شــارژ، تراکنش خريد 
اينترنت، تراکنش پرداخت قبــوض، امکان لغو پرداخت، 
تعيين تامين کننده شــخص ثالث، APIهای ســروری و 
شخصی سازی را نيز ميسر می نمايد. امنيت بالا، طراحی 
و تجربه کاربری، امکان توسعه کاربری نيز از خصوصيات 

MPG  ايران کيش است .
MPG ايران کيــش همچنين در پرداخــت اتوماتيک، 
پرداخت بر بستر ريال ديجيتال و پرداخت بر بستر ارزهای 

خارجی نيز می تواند حضور داشته باشد.
MPG برای فين تک ها نيز نقش موثر تری دارد و مراحل 
ثبت نام آســانتر، پياده سازی آسان، سرعت بالاتر، امنيت 
بيشــتر، امکان اســتفاده از قابليت های گوشی، متدهای 

جديد پرداختی از جمله اين موارد هستند.  

MPG  ایران کیش راهی به سوی آینده  
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ماه آذرو بزرگداشت روز حسابدار، 
بهانه ای شد تا اينبار پای صحبت 
های سحرگرايلو مدير مالی ايران 
کيش بنشينيم و از سختی های 
کار حسابداران و آن هايی که با 
امور مالی سروکار دارند بپرسيم و 
البته گريزی هم به حال و هوای 
اين بخــش در ايام باقی مانده تا 

مجمع بزنيم . 

از  برایمان  گرایلــو  *خانم 
مالی  بخش  کار  های  سختی 
و حسابداری بگویید بخصوص 
کاری  فشار  روزها  دراین  که 
زیادی روی این تیم درایران 

کیش  است.
  به صورت کلی رشته حسابداری 
و شــغل آن، کار پر مسئوليت و 

البته که پر از اســترس است با توجه به اين که ايران کيش 
يک شــرکت بورسی و البته بزرگ است و حدود 1۸00 نفر 
نيرو دارد، اين امر حجم کاری و مسئوليت واحد حسابداری 
را دوچندان می کند. واحد حسابداری قاعدتا حلقه آخر هر 
سازمانی است که تمام فعاليت های مختلف را بايد به مبلغ 
و ريال تبديل کند و عملکرد يک سازمان را به شرکت های 
برون سازمانی اطلاع رسانی کرده و گزارش دهد، به خاطر 
همين مسئوليت سنگين، بايد تمام توانش را به کار بگيرد 
که با کمترين خطا و اشتباه، بهترين عملکرد را ارائه دهد تا 
خدای نکرده اجحافی به احدی در شــرکت به واسطه کم 
کاری يا بی دقتی واحد حسابداری و مالی نشود. در شرکت 
با توجه به سياستگذاری هايی که انجام شده است و حمايت 
هايی که از واحد مالی می شود تا اندازه ای تنش و استرس 
کمتر شــده و اين امر به بهبود فرايند و همين طور تسريع 

در انجام امور و راحت تر شدن چرخه کار کمک می کند. 

*برای آنکه سایر پرسنل بیشتر با بخش های 
واحد مالی آشنا شوند ما را در جریان کم و کیف 

فعالیت های آن قرار دهید.
   امور حقوقی و قرار دادهای اين واحد يکی از بخش هاست، 
اما بخش معاونت مالی شامل دو مديريت و يک مشاور است، 
يکی مديريت حســابداری مديريت،  که تهيه گزارش ها و 
امور سهام را برعهده دارد و ديگری مديريت مالی که کارهای 
جاری حســابداری و انبار و اموال و ارتباط با نهادها و ارگان 

های دولتی مانند ماليات و تامين اجتماعی را عهده دار است 
. بخش مديريت مالی سه رياست زير مجموعه دارد، رئيس 
حسابداری عمومی، رئيس حسابداری مالی و رئيس مغايرت 
و PSP   . زير مجموعه حســابداری مديريت هم، رياســت 
حســابداری مديريت و رياست امور سهام و موارد مربوط به 
آن است. مشاور مالی شرکت نيز جناب تقوی زاده است که 
در قسمت بيمه ای و psp به معاونت مشاوره می دهند و در 
واقع کمک خيلی بزرگی برای واحد ما محسوب می شوند و  
از تخصص و تجربيات ارزنده ايشان همواره استفاده می کنيم. 

*پاسخ شما برای برخی که ممکن است از واحد 
مالی گلایه داشته باشند و بگویند این واحد بعضا 

در لحظه پاسخگو نبوده،چیست.  
   اصولا چون کار مالی با اعداد و ارقام است، يک دقت بسيار 
بالا و آرامــش زيادی را طلب می کند. هر چند که همه در 
واحد مالی تمام تلاش خود را به کار می برند تا پاسخگو باشند 
اما ممکن است در برهه ای از زمان يکسری از کارها و گزارش 
های حساسی بايد آماده باشد که قاعدتا امکان پاسخگويی در 
همان زمان نيســت و به واسطه همين موضوع از هر يک از 
همکارانی دراين خصوص گلايه دارند عذرخواهی می کنم، 
ولی تمام تلاشمان را می کنيم که ضمن پاسخگويی،  دقت 
و انضباط کاری خيلی خوبی داشــته باشيم اما خواهش می 
کنم که شرايط ما را هم درک کنند چون يکی از ضروريات 
واحد مالی وجود همان  آرامش اســت که حداقل بتوان آن 
دقت و استرس را کنترل کرد و بتوانيم کارها را به نحو احسن 

انجام دهيم. 

*ســایر پرسنل شرکت 
وقتی شــمارا می بینند 
اولیــن ســوالی که می 

پرسند چیست؟ 
   اين موضوع بســتگی به زمان 
هــم دارد. اگر آخر ماه باشــد 
طبيعتا در ارتبــاط با حقوق و 
مواردی ازاين دســت سوال می 
پرسند. اما به صورت کلی واحد 
مالی در بســياری از شرکت ها 
واحد خوبی محســوب نميشود 
آن هم به خاطــر خط کش ها، 
اســتانداردها و قوانينی است که 
دارد و مجبور است که ازاين خط 
اين موضوع  کش استفاده کند، 
عملا باعث می شود تا ناراحتی 
ها و ســوتفاهم هايی نيز پيش بيايد ولــی واقعيتی که در 
شرکت ايران کيش اســت و من هميشه دراين دوره چهار 
ساله حضورم به همکاران خودم گفتم، اين بوده که همکاران 
تمامی واحدهای اين ســازمان خوب هستند و شرايط را به 
نسبت جاهای ديگر خيلی خوب درک می کنند، بايد گفت 
در بسياری از شرکت ها واحد مالی با واحدهای ديگر ارتباط 
خوبی ندارد اما درايران کيش چنين چيزی نيســت . واقعا 
واحدهای ديگر، بخش مالی را درک می کنند و رابطه خيلی 

خوبی با ما دارند.  

*نزدیک مجمع است می دانم این موضوع هم 
استرس دارد، هم می تواند مجموعه ای ازاخبار 
را هم در خود داشته باشد، از حال و هوای مجمع 
بگویید و اگر خبر خوبی هست که بتوانیم اطلاع 

بدهیم ممنون می شوم.
   با توجه به اينکه پايان سال مالی ما سی ام آذر 1402 است، 
قاعدتا در اين ماه تا ماه دی و بهمن ، حجم کاری واحد مالی 
افزايش پيدا می کند. علی رغم اينکه ما در شش ماهه ابتدای 
سال مالی، گزارش زياندهی داشتيم، خوشبختانه با توجه به 
سياست هايی که بعد از آن در شرکت پياده شد، پيش بينی 
ســودآوری خيلی خوبی برای شرکت داريم و البته که اين 
سود محقق نمی شــد به جز کار تيمی واحدها بايکديگر و 
البته تلاش هايی که در نهايت منتج به يک گزارش بســيار 

عالی در پايان سال مالی خواهد شد .  

سحر گرایلو مدیر مالی : 

درک متقابل سایر واحدها با بخش مالی ایران کیش را در هیچ جای دیگر ندیدم 

امیرحسین شبیری عضو جدید هیات مدیره شاپرک شد

سيداميرحسين شبيری به عنوان عضو جديد هيات مديره 
شرکت شبکه الکترونيکی پرداخت کارت شاپرک معرفی 

شد.
   بــه گــزارش روابط عمومی شــاپرک، دکتــر ماهيار، 

ملی  شــرکت  مديرعامل 
انفورماتيــک در نامــه ای 
خطاب بــه رييس هيات 
مديره شــرکت شــاپرک، عضو جديد هيــات مديره اين 

شرکت را معرفی کرد.
   همچنين در جلســه هيات مديره شــرکت شاپرک، از 
زحمات و تلاش های دکتر عليرضا ياری در دوران تصدی 

عضويت در هيات مديره تقدير و تشکر شد.
دکتر شبيری هم اکنون مديرعامل فينوداد )مرکز نوآوری 
بانک ملی( بــوده و دانش آموخته مديريــت اجرايی از 

دانشگاه تهران است.
   وی کــه دارای مدرک دکتــرای )DBA( فناوری مالی 
است، پيش از اين عضو هيات مديره شرکت سرمايه گذاری 

خطرپذير بانک کارآفرين نيز بوده است.
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   گفتگو با بيتا متين آزاد رئيس مميزی و امورشاپرک ايران 
کيــش در باره آخرين تحــولات دراين حوزه خالی از لطف 
نيســت . اين که وضعيت کلی ايران کيش در حال حاضر 
به چه نحو اســت و تا چه اندازه دغدغه های شاپرکی دراين 
عرصه حل شــده است موضوع گفتگوی پرداخت سبز با او 
است . متين آزاد از کاهش چشمگير عدم انطباق ها سخن 
می گويد و مکاتباتی که دراين بخش با شاپرک انجام شده 

است . 

*از بخش امور شاپرک و ممیزی و فعالیت هایی 
که دراین حوزه انجام شده برایمان بگویید.

   واحد شاپرک همواره تلاش داشته تا مميزی به شيوه صحيح 
آن را در دستور کار خود قرار دهد. مميزی های سالانه روی 
همه الزامات شاپرک انجام شد، تيم مميزی شکل گرفت و  
گزارش های مميزی آماده و به نفرات اعلام می شد و شرکت 
ايران کيش به صورت فراگير در برابر مسائل شاپرکی فعاليت 
می کرد در گذشته صرفا تيم شاپرک درگير اين موارد بود، 
چه  در پاسخگويی شاپرک و چه در تمامی پيگيری ها. اما 
اين نگاه  تغيير يافت و اين نتيجه حاصل شد که بايد تمام 
ارکان سازمان در اين امر دخيل و پاسخگو باشند. ازهمين 
رو مميزی از همه ســازمان، در تمام بخش ها انجام وهمه 
پاسخگو در برابر خواسته های شاپرک هستند. موارد شاپرک 
به گونه ای نيســت که ما بتوانيم بخشی از شرکت را مجزا 
بدانيم، بلکه تمام واحدهای شرکت،هريک به شکلی در امور 
شاپرکی دخيل هستند و بايد پاسخگو باشند. به همين دليل 
ما هر ســاله، دو دوره مميزی در فرايند و الزامات شــاپرک 
داشتيم، الزامات را چک کرده، مواردی که مطابق با الزامات 

نبود، براساس  فرم ها سريع پيگيری می کرديم. 
   در حال حاضرهم که موضوع شاپرک و فرايندها به سمت 
مديريت طرح و برنامه پيش می رود، ارتباط با شاپرک خيلی 
زياد اســت، اما در مجموع اين مهم همکاری همه واحدها 
را ميطلبد تا ما بتوانيم امتيازات شــاپرک را دريافت کنيم، 
گرفتن امتياز شــاپرک منجربه افزايش درآمد از شــرکت 
خواهد شد و طبيعی اســت با امتياز کمتر، جريمه شده و 

درآمد شرکت کمتر می شود.

*این واحد چه زمانی بــه بخش طرح و برنامه 
پیوست؟ 

از مهرماه ، اين اتفاق افتاده است. 

*اکنون با این تغییر،عملکرد بخش شاپرک به 
چه نحوی است؟

   اهميت شــاپرک هم در مديريت امنيت و هم در معاونت 
طرح و برنامه کاملا واضح است. امور پررنگ پيش می رود، 
ارتباط با شاپرک مثبت است، اما يکسری راه مانده تا به همه 
آن چيزی که شاپرک می خواهد برسيم و آن کسب امتياز 

و درآمد کامل که بايد محقق شود روی دهد.

*بزرگترین چالشی که فکر می کنید در حال 
حاضر دارید و باید به نوعی آن را پشــت سر 

بگذرانید چیست ؟ 

ممکــن اســت در 
جاهايی بعضی الزام 
ها با کســب و کار 
تضاد  ها  شــرکت 
منافع داشته باشد. 
ما همه تلاشــمان 
و  معاونت طرح  در 
برنامه اين است که 
با شاپرک مکاتباتی 
را دراينبــاره انجام 
دهيــم تــا برخی 
محدوديت ها از سر 
راه برداشته شود تا 
رفع اين موانع بتواند 
به رشد PSP کمک 
کنــد.  نبايد برخی 

موارد، جلوی کسب و کار PSP  را بگيرد تلاش اين است تا 
PSP رسالت خود را انجام دهد و شاپرک هم به عنوان يک 
رگولاتور بتواند از اين شرکت ها حمايت کند و سدی درميان 

راه به وجود نيايد . 

*در حال حاضر روند عدم مغایرت ها به چه نحو 
است ؟ 

   قطعا که در حال کاهش اســت، اما يکسری موانع وجود 

دارد که تا آن ها برطرف نشــود عدم مغايرت ها نيز برطرف 
نخواهد شــد. تا جايی که اصلاحات می تواند صورت بگيرد 
انجام می شــود، اما از جايی ديگر ممکن است هزينه ها و 
محدوديت هايی به وجود بيايد، مثلا تجهيزاتی بخواهيم که 
بودجه نيازدارد طبيعتا رفع اين موارد مراحل اداری بيشتر و 

زمان طولانی تری خواهد داشت. 

*صحبتی که به عنوان مسئول در حوزه شاپرک 
با ارکان مختلف شرکت دارید چیست ؟

   همه تلاشــمان اين اســت که ايران کيشــی ها به موارد 
شاپرک حساستر باشند. يعنی اگر نامه ای از شاپرک بيايد 
و خط قرمز و زمانــی دارد يا عدم انطباقی وجود دارد، بايد 
برطرف شود و سطوح شرکت بايد درمورد آن تصميم گيری 
کنند . توقع اين است که روی شاپرک حساس تر باشند واقعا 
امور شاپرکی وصل به درآمد شرکت است. حتی اگر شاپرک 

يک پايانه خاصی را اعلام می کند و مشکل دارد، مسئولانه 
آن مشکل را برطرف کنند تا به موقع بتوانيم پاسخ شاپرک 
را روی همه موارد بدهيم و عدم اين موضوع منجربه کســر 
امتياز يا عدم انطباق يا چيزی که حق شرکت نيست نشود. 
از پشتيبان که صف شرکت است تا واحد ستادی تلاش می 
کنند تا شــرکت را موفق نگه دارند، اين رسالت بايد برقرار 
باشد و در نهايت پرسنل هم به آن چيزی که حقشان است 
برسند. از طرفی هم اميدداريم شاپرک به عنوان رگولاتور و 
قانونگذار حمايتگر بوده و مانع قوانين بعضا دســت و پاگير 

شود.  

*اشاره ای داشتید به نقشی که توجه به الزامات 
شاپرک در کاهش عدم مغایرت ها و در نتیجه 
افزایش درآمد شرکت دارد، به طور مصداقی می 
توانید از آن اتفاقات خوبی که دراین زمینه رخ 

داده است بگویید؟
   ببينيد ! کاهش عدم انطباق ها مشخص است، اين موضوع 
تلاشی که شــرکت دراين راستا انجام ميدهد را به نمايش 
می گذارد ، عدم انطباق های ما براساس مميزی جامعی که 
شاپرک اعلام کرده، کمتر شده است .  خودمان را با شاپرک 
منطبق کرديم . همه بخش ها، قســمت های مشکل دار را 
می دانند، در صدد رفع آن هستند و يا زيرساختی اگر لازم 
است درصدد آماده ســازی آن هستند و می بينيم که اين 
تلاش درحال اتفاق اســت. سعی  دوستان مشخص است و 
داريم به نتايجی ميرسيم در بخش هايی هم که بعضا مشکل 
هست واقعا می خواهيم که اين موانع برطرف شوند. مواردی 
هم کــه مغايرت هايی از نوع تفکرات بانکی وجود دارد و به 
عنوان مثال psp آن ها را موارد بانکی می داند به شــاپرک 

اعلام شده است . 

* فعالیت های مضاعفی در بعضی مســائل هم 
پیش آمده مانند مسئله مبارزه با پولشویی.

   خيلی از بخش ها  و الزامات شاپرک مربوط به بانک هاست، 
اما باتوجه به اينکه الزام است و امتياز بالايی در بحث شاپرکی 
دارد و رعايت هم می شود،  طبيعی است شرکت دراين حوزه 

تا جايی که می تواند خود را بهبود ميبخشد.

بیتا متین آزاد رئیس ممیزی و امورشاپرک:

انطباق ایران کیش با الزامات شاپرک در یک فرایند مستمر 

* اهمیت شاپرک هم در مدیریت 
امنیت و هــم در معاونت طرح و 
امور  اســت.  واضح  کاملا  برنامه 
پررنگ پیش مــی رود، ارتباط با 
شاپرک مثبت است. طبیعی است 
شــرکت دراین حوزه تا جایی که 

می تواند خود را بهبود میبخشد.
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   به پاس ارج نهادن به همراهی مشتريان 
عزيز در جشــنواره »کارت جادويی« بانک 
تجــارت، از ابتدای دی ماه ســال جاری 
تا اســفند ماه، تراکنش هــای واريزی نيز 
مشمول کسب امتياز می شوند. به گزارش 
ارتقای ســرمايه  مديريت روابط عمومی و 
اجتماعــی بانک تجــارت، ايــن بانک با 
اعمــال تغييراتی در ســاختار جشــنواره 
»کارت جادويی« فرصــت را برای حضور 
بيشــتر مشتريان فراهم کرده است. با اين 
تغييــرات هر تراکنش واريــزی، معادل 6 
برابر تراکنش برداشت که 10 امتياز دارد، 
امتياز خواهد داشت؛ به عبارت ديگر، 60 
امتياز! توجه به اين نکته حائز اهميت است 
که حداقل ميانگين حساب مشتری در هر 

دوره قرعه کشی، جهت حضور در قرعه کشی همان دوره 
بايد بيش از 500 هزار تومان باشد.

   توجه به اين نکته هم حائز اهميت است که مشتريانی 
که به جای کارت از طريق همراه بانک خود استفاده کنند 

15 امتياز دريافت خواهند کرد.

از امتياز روزانه غافل نشويد
   در جريــان جشــنواره بــزرگ »کارت جادويی« بانک 
تجــارت کماکان، به ازای هر 100 هــزار تومان مانده  در 
حساب های مشتريان در هر روز، يک امتياز در نظر گرفته 
می شود و مشتريان اين بانک می توانند با افزايش پس انداز 

در حساب، شــانس برنده شدن خود 
را افزايش دهند. جشــنواره ای که در 
جريان آن، با انجام قرعه کشی های دو 
هفته يک بار، جوايز ارزشمندی شامل 
10 کارت طلايــی تجــارت هر کدام 
به ارزش يــک ميليارد ريال و چندين 
جايــزه ميليونی ديگر بــه افرادی که 
از کارت اين بانک اســتفاده می کنند، 
اهداء می شــود. اين در حالی است که 
به منظور بهره مندی مشتريان سراسر 
کشــور از ايــن طرح، قرعه کشــی ها 
به صــورت اســتانی برگزار می شــود؛ 
به عبارت ديگر برنــده جايزه از ميان 
مشتريان هر استان انتخاب خواهد شد.

زمان های قرعه کشــی و نتايج برندگان 
اســتانی در ســايت باشــگاه مشــتريان بانــک تجارت 
اطلاع رسانی می شود و امتيازات کسب شده مشتريان در 
هر دوره نيز از طريق صفحه مخصوص جشــنواره کارت 
جادويی در باشگاه مشــتريان بانک تجارت قابل مشاهده 

است.

شرایط جدید کسب امتیاز در جشنواره کارت جادویی بانک تجارت 

جادوی کارتت رو فعال کن و جایزه ۱00 میلیونی ببر!

مشتريان بانک تجارت از اين پس می توانند به سادگی و تنها 
با ارسال شــماره کارت خود به سرشماره 50009۷300، 
رمز پويای آن کارت را فعال کنند.به گزارش اتاق خبر بانک 
تجارت، اين بانک به منظور تســهيل انجام تراکنش های 
مشــتريان خود، فرايند فعال ســازی رمــز يکبارمصرف 
تجارت کارت را ارتقاء و بهبود داد. بر اين اساس مشتريان 
می توانند با ارسال شماره کارت تجارت خود به سرشماره 
50009۷300 به ســادگی رمز پويای کارت خود را فعال 
کنند.بانک تجارت در راستای افزايش ضريب امنيت حساب 
مشتريان علاوه بر امکان دريافت رمز پويا از طريق ارسال  

پيام کوتاه، اپليکيشــن 
همــراز را بــا قابليــت 
يکبــار  رمــز  توليــد 
انجام  بــرای  مصــرف 
بانکداری  تراکنش های 
بانک  همراه  و  اينترنتی 
اينترنتــی  ســايت  در 
www. بانک تجــارت

در   tejaratbank.ir
دسترس مشتريان خود 

قرار داده است. 

امکان فعال سازی رمزپویای تجارت کارت از طریق ارسال پیام کوتاه

   پس از گذشت 22 سال از آخرين افزايش سرمايه نقدی، 
مجمع عمومی فوق العاده بانــک صادرات ايران به همين 
منظور برگزار شــد و با رای اکثريت صاحبان ســهام اين 
بانک، سرمايه آن از طريق سلب حق تقدم و آورده نقدی، 

مبلغ 40 هزار ميليارد ريالی افزايش يافت.
اين مرحله از افزايش ســرمايه بانک که به ارزش 40 هزار 

ميليارد ريال از محل آورده نقدی سهامداران و با سلب 
حق تقدم از ســهامداران فعلی با هدف اصلاح ساختار 
مالی، بهبود ســرمايه نظارتی و افزايش کفايت سرمايه 
انجام شد، زمينه ساز انجام مراحل بعدی افزايش سرمايه 
از محــل تجديد ارزيابی دارايی ها در راســتای رعايت 

بخشنامه های بانک مرکزی است.

سرمایه بانک صادرات ایران افزایش یافت
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    عکس دسته جمعی همکاران با معصومه هجرانی 

قدردانی مریم صادق قائم مقام از معصومه هجرانی بازنشسته  

عکس دسته جمعی پرسنل مالی در روز حسابدار

                           کیک روز حسابدار 

                       روز حسابدار گرامی داشته شد 

قدردانی صمصام رحیمی معاون پذیرندگان از معصومه  هجرانی 

قدردانی از پرسنل مالی در روز حسابدار و تقدیر از خانم هجرانی، بازنشسته ایران کیش 

12
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برگزاری مسابقه سفره چینی شب یلدا در ایران کیش  
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   هــوش تجاری يا  BI، اطلاعات دســته بندی شــده و 
شفافی از مراحل تبديل داده تا تصميم گيری را به صورت 
قابل اطمينان با تنوع درخواستی عرضه می کند، توانايی 
اســتدلال و درک مفاهيم نهفته در اطلاعات را از طريق 
کشــف و تجزيه و تحليل اطلاعــات امکانپذير می نمايد. 
مهم ترين کاربرد سيســتم های هوش تجاری در شرکت 
ايران کيش کمک به تصميم گيری استراتژيک سازمانی 
بوده و در عصر جديد از ديد مديران، جنبه هوشــمندی 
کســب و کار يکی از ضروری ترين نيازهای شرکت ها در 
عرصه رقابت به شمار می آيد. از سوی ديگر شرکت کارت 
اعتباری ايران کيش در مسيری از ديتاها قرار گرفته است 
که شاه راه اين ديتاهای ارزشمند به سمت هوش تجاری 

در جريان است .
   در اين مســير ديتاها طی فرايند ETL که يک فرايند 
واکشی اطلاعات از سيستم های اطلاعاتی است، در انبار 
داده بارگذاری می شود و پس از مشخص شدن نيازهای 
ســازمان باتوجه به اهداف از پيش تعيين شــده ، هوش 
تجاری ايران کيش گزارش و KPI ها و نمودارهای کارآمد 
و پويا ايجاد می کند و با استفاده از تکنولوژی ها و ابزارهای 
محيطی که  BI برای کاربران ســازمان ايجاد کرده تمام 
اطلاعات لازم را در يک بستر يکپارچه به آسانی دراختيار 
کاربران قرار می دهد که مــی توان به بخش های رفتار 
مشتری، شناسايی مشــتريان ارزنده و وفادار، شناسايی 
نحوه جذب يا ريزش مشــتری، قطعی سوييچ، نارضايتی 

هــا، صــورت وضعيت و 
تدارک خوراک اطلاعاتی، 
واحدهــای نگهداشــت، 
کســب و کار ، مديريت 
ارتبــاط بــا مشــتريان 
CRM و عمليات اجرايی 

اشاره کرد . 
   يکی از ســامانه هايی 
کــه واحــد BI درايــن 
 ORACLE زمينــه دارد
سيستم  اين  اســت.   BI
مسئوليت ارائه گزارش ها 
را دارد و داده هايــی که 
به صورت روزانه دريافت 
 ، کرده  آناليز  می شــود، 
تبديل به صورت وضعيت 

ها، گزارش و نمودار و ... شده دراختيار مديران ارشد قرار 
می دهد. اين ســامانه به طور مرتب در حال ارتقاســت و 
دارای طراحی و داشــبوردهای مديريتی شخصی سازی 

شده درايران کيش است. 

*سامانه ایده هوش تجاری با ایده ای جدید !
   ســامانه ايده توسط اداره تجزيه و تحليل هوش تجاری 
از ســال 1399 برروی بستر APEX ORACLE  که يکی 
از پلتفرم های محبوب شرکت اوراکل می باشد  
شــروع به کار نموده لذا، باتوجه به اينکه يکی 
از نياز های سازمان در اين عرصه، نگهداشت و 
سرويس دهی هوشمند به مشتريان می باشد 
بدين منظــور اين مهم در قالــب يک ايده و 
پروژه به اين اداره اعلام گرديد، و پس تشکيل 
کارگروه و معرفی ابزار های نرم افزاری که می 
تــوان در اختيار اين پروژه قــرار داد، فعاليت 
درخصوص پياده ســازی اين پروژه به جديت 

انجام پذيرفت.
پيش از اين شرکت در قالب پروژه های متنوع 
اقدام به تکريم و نگهداشت مشتريان می نمود 

ولی در اين پروژه به پشــتيبان اين دسترسی داده شده 
که پس از بررســی ميدانی ، مشکلات دسته بندی شده 
پذيرنــده را در ســامانه ايده ثبت نمايــد و پس از آناليز 
فراوانی مشــکلات، علت افت تراکنش مشتری طی يک 
فرايند تعريف شده توسط کارشناسان امورپذيرندگان به 
واحد هايی که متولی رفع مشــکل درج شده می باشند 

ارجاع می گردد.
   در ايــن فرايند، ابتدا يکی از اقدامات جديدی که انجام 
پذيرفت همگام ســازی ســامانه ايده و CRM می باشد 
که با تلاش کارشناســان واحد ســرويس دسک، بستری 
 EM فراهــم گرديد که، فرايندی کــه در اين پروژه ثبت
برای آن تعريف شده باشد به صورت سيستمی EM ثبت 
می گردد.باتوجــه به اينکه اين پروژه نوپا در مرحله اوليه 
می باشد در آينده امکان ثبت سيستمی درخواست های 
متعلقات پس از تائيد کارشناســان متناسب با موجودی 
انبار فراهــم می گردد و يکی از امکاناتــی که در اختيار 
کاربران قرار گرفته معرفی پذيرنده هايی می باشد که به 
صورت فصلی يا ادواری مدتی کم تراکنش يا فاقد تراکنش 
خواهند بود که پس از صحت ســنجی، شناسايی و آناليز 
اين مشــتريان داده هايی از رفتار مشتريان در واحد های 

مربوطه جهت راهبری صحيح تر قرار خواهد گرفت.

                                                                         

سامانه ایده هوش تجاری ایران کیش با ایده ای جدید

  ديدگاه های مختلفی در بازار ارزهای ديجيتال وجود دارد. 
اينکه هولدر باشيم، يعنی سرمايه مان را برای بلندمدت نگه 
داريم، يا تريد کنيم، يا ترکيبی از اين دو اســتراتژی را به 
کار بگيريم، همواره محل بحث بوده است.)به کسانی که 
اســتراتژی هودل يا هولد کردن را پياده می کنند،هولدر 
گفته می شــود(بعضی ها می گويند هودل کردن يا همان 
نگه داشتن ســرمايه برای بلندمدت، ســود بيشتری به 
سرمايه گذاران می دهد و برخی هم معتقدند با يک تريد، 
در چند ساعت می توان سود چند ماه هودل کردن و منتظر 
نشستن را به دست آورد.  يکی از کاربران مشهور وبسايت 

بيت کوين تاک که برای ارتباط و تبادل نظر بين فعالان اين 
حوزه طراحی شده بود، در حالی که به نظر می رسيد حالش 
چندان خوب نيست و احتمالا غذای مسموم خورده، پستی 
با اين مضمون گذاشت که بيت کوين های خود را نگه داريد 
و از تريد آنها دوری کنيد. روزی که اين اشتباه رخ داد، به 
عنوان روز جهانی هودل نامگذاری شد.  بسياری از افراد با 
کاهش قيمت ارزهای ديجيتال، دوباره خريد می کنند و به 
دارايی شان می افزايند، بعضی ها هم دچار ترس می شوند و 
رمزارزهايشان را می فروشند. نکته مهم اين است که بخش 
عمده دارايی خود را نبايد وارد يک بازار کنيد که با ريزش 

بازار، دچار ترس از دســت دادن سرمايه تان شويد. صبور 
بــودن يک اصل برای هولدرهاســت. از طرفی بايد نقطه 
خروج يا سيو سودتان را به خوبی تشخيص دهيد. يعنی 
در اوج قيمت، حداقل بخشی از سرمايه تان را خارج کنيد 
و به اصطلاح سيو سود کنيد تا در صورت ريزش قيمت، با 
آن بخش دوباره خريد کنيد.البته فاصله بين هودل کردن 
و تريد کردن صفر و صدی نيست. بسياری از معامله گران 
بخشی از سرمايه خود را برای بلندمدت هولد می کنند و با 
بخش کوچکتری از دارايی شان وارد معامله های کوتاه مدت 

يا تريد می شوند.

هولدرهای ارزهای دیجیتال در سود
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✍��پرداخت سبز : بانزديک شدن به عملياتی کردن 
ريال ديجيتال، موضوعات مختلفی پيرامون آن مطرح می 
شــود، برخی شــايعات هم دراين ميان چاشنی کار شده 
اند . با وحيد صيامی کارشناس صنعت بانکی دراينباره به 
گفتگو نشســته ايم و نگاه او نسبت به ريال ديجيتال ارائه 
شده در کشــور را جويا شديم . او از افرايش 93 درصدی 
پژوهشها و تلاش های کشورهای دنيا دراين امر نيز سخن 

می گويد . 

*این روزها با نزدیکی به عملیاتی شدن موضوع 
ریال دیجیتال یکــی از نگرانی هایی که بعضا 
مطرح می شــود ادعای کنترل مردم از طریق 
ریال دیجیتال است تا چه اندازه چنین چیزی 
صحت دارد؟ بعضی هم می گویند می خواهند 
درنهایت همه را وادار به استفاده از آن کنند ؟ 

   اينکه عده ای به دنبال و يا ميل زيادی به کنترل داشته 
باشــند يک بحثی است، اينکه ابزار و توانايی آن را داشته 
باشند بحثی ديگر.  در ابتدا هم اين تصور بود که با وجود 
IT هر اقدامی قابل شناسايی و کنترل است. اما در واقعيت 

يک دروغ و توهم است.  
   اساســا پروتکل اينترنت و وب را طــوری برنامه ريزی 
کردند که اگر بپرسند چند وب سايت يا چند کاربرداريم 
قابل جواب صحيح و دقيق نيســت.  وقتی شما با چنين 
پلتفرمی ســرو کار داريد،  ادعای کنترل کامل هم ادعای 
دروغی است. مثلا دروغ اســت که وقتی به تلگرام وصل 
می شوند مرا از داخل می توانند کنترل کنند، آن ها فقط 
مــی توانند دراين ميان اختلال ايجــاد کنند. اين ديتاها، 
ديتاهايی اســت که نمی توان به طور کامل آن را کنترل 
کرد، کنترل از طريق ريال ديجيتال يک دروغ گزاف است.  
طبيعی اســت که در ابتدای اين طرح که ناشــناخته هم 
هست، چنين مسائلی را مطرح می کنند، از سويی بديهی 
اســت به محض اينکه موضوع کنترل مردم درميان باشد، 
مردم پاسخ آن را خواهند داد و به سمت آن نخواهند رفت 
و راه های پيشــين را ادامه ميدهند، از طرفی هيچ دولتی 
نمــی تواند بگويد مثلا ديگراســکناس چاپ نمی کنيم و 
فقط ريال ديجيتال جايگزين آن خواهد شد. برای همين 
يک عــده ای با تخيلات خودشــان در ابتدای اين طرح، 

داستان سرايی می کنند . 

* دارایــی مردم چه طور؟ بــا ریال دیجیتال 
شناسایی می شود؟ 

   مگر می توان روی همه تراکنش هايی که مردم ميزنند 
کنترل داشــته باشــيد. همين الان تخلفات زيادی انجام 
ميشــود که منبع و سرمنشــا يافتن تخلفات آن مشکل 
است و قابل رديابی نيست. اين اشتباه ذهنی است که اين 
نگرانــی را به وجود آورده اگر ريال ديجيتال اتفاق بيافتد 
مــی تواند مردم را کنترل کنــد، چنين چيزی امکانپذير 

نيست. 

* ریال دجیتــال را رمز ریال یــا نوعی ارز 
دیجیتال محسوب بکنیم یانه ؟ 

  مــا دو تعريــف مجزا داريم، اول چيزی به اســم پول و 
  cash و به دومی  money ديگــری پول نقد. به اولــی
می گويند، ما شاهد بوديم که درابتدا عده ای اين موضوع 
را مطرح می کردند که می خواهيم کش ديجيتال داشته 

باشــيم، يعنی پول 
نقد ديجيتال. وقتی 
می گوييد پول نقد 
آن  يعنی  ديجيتال 
ويژگــی کــه پول 
نقد دارد را داشــته 
يکسری  ما  باشــد. 
پول نقــد داريم که 
در  سپرده  قالب  در 
حساب بانکی است. 
نقد  پول  يکســری 
جيب  در  که  داريم 
ويژگــی  ماســت، 
های ايــن دو باهم 
متفاوت اســت. آن 
ها مــی گفتند پول 

نقد ديجيتال را راه بياندازند و همان ويژگی هايی که پول 
نقد را دارد داشته باشد، از جمله Untraceability )غير 

قابل رد يابی ( بودن آن. 
  digital currency از طرفــی ما وقتی مــی گوييــم  
مفهــوم مشــخصی دارد که يکی از زيــر مجموعه هايش 
"کريپتو کارنســی" است، يعنی ما ريال ديجيتال داريم و 
يکی از انواع ريال ديجيتال می تواند رمز ارز ريالی باشد. 

  زمانی که صحبت از رمز ارز می شــود بايد شــبکه زير 
ساختی آن يک شبکه توزيع شده مبتنی بر بلاک چين و 
... باشــد. اما سيستمی که بانک مرکزی ارائه داده متمرکز 

است، شرکت خدمات، سامانه ای دراينباره راه اندازی کرده 
اســت. در نتيجه اين موضوع، ريال ديجيتال را از رمز ارز 
ريال دور می کند، چون توزيع شده نيست و متمرکز است.

مثلا در ســوئد "ديجيتال کرون" وجوددارد. ســوئدی ها 
به صورت مشــخص و هدفمند گفته انــد ما می خواهيم 
"ديجيتال کرون" داشته باشيم اما "کريپتو کرون" چيزی 

که رمزارزی باشد نداريم . 
   ســرويس ريال ديجيتال را هم بــه دليل متمرکز بودن 
نمی تــوان رمز ارز نامگذاری کرد. البتــه در اين ميان ما 
بايد چارچوب رســمی و قوانين مشخصی دراين خصوص 

داشته باشيم . 

*اگر ریــال دیجیتال آن طور که باید عملیاتی 
شــود بخواهید به فواید آن اشــاره کنید چه 

خواهید گفت؟ 
   بــه صورت کلی ارز ديجيتال، منافع کم ندارد. به خاطر 
همين اســت که کشــورهای زيادی دنبال پياده سازی و 

اجرای آن هســتند. ريال ديجيتــال مزايای قابل توجهی 
دارد و می توان با آن يکســری از مشکلات و موضوعاتی 
که در ارتباط با دسترســی و تامين پول نقد مطرح است 

را حل کرد. 
   کم  تأثير بودن تورم در آن ها، اداره و مديريت به شــکل 
خودکار، انجام آســان مبــادلات ارزی مختلف، مقرون به 
صرفــه بودن از جمله ويژگی هايی اســت که می توان به 

آن ها اشاره کرد. 
   اما بايد به اين موارد هم توجه کرد که پول ها در ترازنامه 
بانک های تجاری توليد شده اند. مثلا من 100 واحد ، نقد 
در بانکی ســپرده گذاری می کنم و بانک به من ۸0 واحد 
تســهيلات ميدهد. هربار که من می گويم موجودی من 
چه قدر اســت؟ بانک می گويد 100 واحد و هشتاد واحد 
هم تسهيلات به شما داده است، دراين بين انگار ۸0 واحد 
پول خلق شده اســت . کجا خلق شد؟ در دفتر کل بانک 
تجاری. اما در بحث ريال ديجيتال گويی پول الکترونيک 
بايد در ترازنامه بانک مرکزی تعريف و خلق شــود و وقتی 
ايــن اتفاق می افتد انگار خيلی ها حســابی در دفتر کل 
بانک مرکزی دارند و بانک های تجاری ممکن است از اين 
روند ضربه ببينند. چون بانک مرکزی پول خلق می کند، 
بخشی از اين پولی که خلق کرده است در قالب اسکناس 
منتشــر کرده، پول خلق شده در شبکه بانک های تجاری 
ميچرخد و اعتبار و منفعت ايجاد ميکند. در ريال ديجيتال 
ممکن است که چنين موضوعی از بين برود. شما پولتان را 
در ترازنامه بانک مرکزی نگه داريد و بانک های تجاری هم 
وارد بازی نشود اين مسئله ای است که ممکن است اتفاق 

بيافنتد البته برايش راهکار هم ارائه شده است. 
  بانک تســويه بين المللي ) BIS (که نهاد استاندارد گذار 
اســت، برای سيســتم های بانکی در دنيا سندی منتشر 
کرد و در بحث ارزهای ديجيتال هشــدار داد که حواستان 
به برخی از اين قبيل پيامدها باشــد و روشــی را معرفی 
کرد که بانک های تجاری هم وارد بازی اقتصادی شــوند 
تا آسيب نبينند و از منافع آن بهره مند شود. اما بايد گفت 
در مجموع همه دنيا در حال تجربه اســت، هنوز خيلی از 
مطالعات کامل نيســت و سابقه چنين چيزی يکی دوسال 
است. دريکی از آخرين گزارش هايی که بانک تسويه بين 
المللی منتشــر کرد در حال حاضر فقط در يک کشور به 
صورت عملياتی CBDC داريم اما تعداد کشــور هايی که 
بررسی اين موضوع در آن صورت گرفته 93 درصد افزايش 

يافته است. 

                                               وحید صیامی، کارشناس صنعت بانکی در گفتگو با پرداخت سبز :

 کنترل مردم با ریال دیجیتال یک دروغ بزرگ است

مرکزی  بانک  که  سیستمی   *
ارائه داده متمرکز است، در نتیجه 
این موضوع، ریال دیجیتال را از 
رمز ارز ریال دور می کند، چون 
متمرکز  و  نیســت  شده  توزیع 

است
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کتابماه:

صدسال تنهاییعنوان
گابريل گارسيا مارکز/محمدرضا سحابینويسنده/ مترجم

موضوع

خوزه آرکاديو بوئنديا، پس از يک درگيری، ارتکاب به قتل و 
محکوم شدن به مجازات، محل زندگی خود را با همراهانش 
تــرک می کند. او بر پايــه ی رويايی کــه می بيند، تصميم 
می گيرد خود شــهری جديد بسازد. مثل شهری که در رويا 
ديده، شهری که از آينه بود و جهان را در خود تصوير می کرد. 
خوزه آرکاديو ماکوندو را در کنار رود می سازد، محصور با آب 

تا از تعدی بيگانگان در امان باشد.

روانشناسی پول  
روانشناســی پول از جمله بحث هايی اســت که در 
جامعه ی ما به اندازه ی اهميــت آن، مورد توجه قرار 

نگرفته است.
بســياری از مردم و حتی نشريات، روانشناسی پول را 
با روانشناســی پولدار شدن اشتباه می گيرند و بخش 
عمده ای از مطالبی که در حوزه روانشناسی پول مطرح 
می شــود، بيش از آنکه علمی باشد، انگيزشی است. 
مثلاً فهرســتی از باورهای درست و غلط درباره پول 
ارائه می کنند و انتظار دارند در همان لحظه، خواننده 

متحول شود.
زندگی ما انسانها با رابطه هايمان ساخته می شود. رابطه 
با دوست. رابطه با همکار. رابطه با همسر. رابطه با شغل. 
رابطه با محل زندگی. رابطه با پول و ده ها رابطه ی ديگر.

ما به رابطه هايمان اهميت می دهيم و برای بهبود آنها 
تلاش می کنيم، اما رابطه با پول، کمتر از ساير رابطه ها 

مورد توجه قرار گرفته است.
روانشناســی پول، به بررســی رابطه انســانها با پول 

می پردازد.
در بســياری از جوامع توسعه يافته، شغل و تخصصی 
به نام Money Therapist وجود دارد که تخصص 
گرانقميت و ارزشمند آنها، بررسی رابطه انسانها با پول 

و تلاش برای بهبود اين رابطه است.
ايــن نوع تلاش و نگرش در کشــور و فرهنگ ما، که 
نگرش بــه پول با پيش قضاوت ها و تعصبات مختلف 
مخلوط شده است، بيش از هر زمان ديگری مورد نياز 
است.آشنايی با اين حوزه، ضمن اينکه به بزرگسالان 
بــرای تحليل و بهبود نگرش  ايشــان به پول، کمک 
می کند، باعث می شود تا فرزندان خود را هم با نگرش 

بهتری پرورش دهند.

*پیش نویس های پولی
منظــور از پيــش نويس هــای پولی، »داســتان ها، 
اســتعاره ها، ارزش ها و باورها«يی اســت که به نوعی 
به پول مربوطند و معمــولاً در کودکی و نوجوانی در 
ذهن ما شکل می گيرند. بد بودن يا خوب بودن پول، 
تاثير پــول در زندگی، تصور ما از اين که چگونه پول 
جمع کنيم، اهميت پول در جامعه، روش کار با پول، 
نفرت يا عشــق به پول، معنای بی پولی و بسياری از 
موضوعات از اين دســت، از جنس پيش نويس پولی 
هستند.اين پيش نويس ها معمولاً آن قدر درونی هستند 
و در لايه های ناخودآگاه ذهن ما رســوخ کرده اند، که 
به ســختی می توانيم آن ها را تشخيص دهيم. حتی 
اگر هم آن ها را تشخيص دهيم، معمولاً انگيزه و ميل 
کافی برای ارزيابی مجدد آن هــا نداريم.برای اين که 
رفتارهای مالی خود را بهتر بفهميم و بتوانيم الگوهای 
رفتاری مان را اصلاح کنيم، لازم اســت برای شناخت 

پيش نويس های پولی خود وقت بگذاريم. 

روانشناسی

کتاب صد سال تنهايی اثری از گابريل گارسيا مارکز، نويسنده ی صاحب نام و محبوب کلمبيايی و از پايه گذاران و توسعه دهندگان 
مکتب ادبی رئاليسم جادويی است. اين رمان يکی از مهم ترين و والاترين آثار مکتب مهم ادبی و يکی از اثرگذارترين رمان های 
قرن بيستم ميلادی است. مارکز، پانزده ماه خود را در خانه حبس کرد تا اين رمان بی تکرار و تاريخی را خلق کند. در داستان 
اين کتاب شهری روايت می شود که خانواده ی بوئنديا آن را به وجود می  آورند. شهری نو که به شکلی نمادين قرار است يک 
اتوپيا باشد. پس از نسل اول خانواده ی بوئنديا، داستان نسل هايی بعدی نيز روايت می شود. روايتی پر از ماجراهای عجيب و 
شگفت آور در بستری از واقعيت. در شهری که با آب محصور است و ارتباط چندانی با دنيا ندارد، حوادثی فراتر از واقعيت رخ 
می دهد و اين مجموعه رمانی را برمی سازد که تاکنون ذهن و قلب بسياری از مخاطبان، منتقدان و اهالی فرهنگ و ادبيات را 
به خود جلب کرده است.اين کتاب به ده ها زبان زنده ی دنيا برگردانده شده، و تفسيرها، نقد و تاويل های مختلف و متعددی 
از آن ارائه شــده است.خواندن اين رمان جاودان را به علاقه مندان ادبيات آمريکای لاتين، داستان های فانتزی و دوستداران 

سبک رئاليسم جادويی پيشنهاد می کنيم.

📕

📡

ساخت پلتفرم حسگر تمام اتوماتیک 
يک شــرکت دانش بنيان توانست بعد از تحقيقات 
بسيار پلتفرم حسگر تمام اتوماتيک کاملا موتوری 
پلاســمونی را در کشــور طراحی و توليد کند اين 
دســتگاه برای اولين باردرکشــورتوليد شده است 
ودرمقايســه بانمونه های خارجی ازقيمت کمتری 

برخورداراست.
کاربرد اين دســتگاه درصنايــع مختلف به عنوان 
حســگر و سنســور اســت، و از يک منبــع نور، 
آشکارســاز نــوری و يــک صفحــه مــدرج که 

نمونه ها بر روی آن قرار می گيرد،تشــکيل می شود فقط گذاشــتن نمونه به صورت دستی بوده  و بقيه کارها به صورت 
اتوماتيک  انجام می شــود. اين امر باعث شــده خروجی فرايند آن با دقت بالا و زمان کم، به ما اعلام شــود .           

جدول سودوکو 
حل جدول زير را به شماره 0919۸۷۷0۷۸۸ ارسال 

کنيد . 
قانون اول: در هر ســطر جدول اعداد 1 الی 9 بدون 

تکرار قرار گيرد.
قانون دوم: در هر ستون جدول اعداد 1 الی 9 بدون 

تکرار قرار گيرد.
قانون سوم: در هر ناحيه 3x3 جدول اعداد 1 الی 9 

بدون تکرار قرار گيرد.

تکنولوژی

مسابقه 

         تهیه و تولید: روابط عمومی شرکت کارت اعتباری ایران کیش 


